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نـگاه

زاویه دید

یادداشت

بن بست فرهنگی 
در مدیریت 

شهری....

لطفا 
رو راست آمار 

بدهید

ما درون را 
بنگریم و حال 

را...

در مدیریت امور شهری توجه ویژه به مسائل فرهنگی 
در کنار دیگر شــاخصه های پیشــبرد و توسعه یک 
شهر و به خصوص کلانشــهرها از موارد بسیار حائز 
اهمیت اســت که پرداختن به این موضوع می تواند 
نقطه قابل عطفی در کارنامه عملکرد مدیران شهری 
باشــد، حال توجه به اینکه نکته که یک شــهر به 
سبب زائر پذیر بودن و یا به نوعی توریستی بودن از 
موقعیت استراتژیک برخوردار است باید نوع نگاه به 
موارد فرهنگی متفاوت تر از دیگر شهرها و همچنین 
کلانشهرها  باشد. توسعه زیرساختهای عمرانی به 

طور حتم از مهمترین...

آمار اشتغال خراسان رضوی در حالی توسط استاندار مورد 
اغراق واقع می شود که صنایع استان مکررا در حال تعدیل 
نیرو است . شرایط اقتصادی همچون تورم ، کاهش قدرت 
خرید مردم و کمبود سوخت مورد نیاز صنایع،مدتی است 
زنگ خطر اخراج و تعدیل نیروهای شــاغل در صنایع 
اســتان را به صدا در آورده  ، با این حال استاندار با 
انتقاد از آمار ســامانه رصد که نشان دهنده کاهش 
آمار اشتغال خراســان رضوی است سعی در توجیه 
 آمار نزولی اشــتغال در اســتان دارد و همچنان بر

 بهبــود آن تاکید می کند! چــرا که به گفته او آمار 
اشتغال در استان در مقایسه با آمار...

قاسم شمسایی/ هفته پایانی دی ماه، معاونت زنان رئیس 
جمهور از همایش بین المللی زنان تاثیرگذار در تهران رونمایی 
کرد. همایشــی با اسمی بسیار زیبا آن هم در ابعاد جهانی. 
همایشی که شاید بیشتر از متن اش، حواشی آن در فضای 
رسانه ای پیچید.. راستش به عنوان یک خبرنگار خواستم حالا 
که حدود یک هفته از این همایش می گذرد و به قول خانم 
خزعلی، معاون محترم رئیس جمهور مهمان ها هم بدرقه 
شدند، کمی به متن این همایش هم بپردازم. طبق معمول 
تمام رویدادهای جهانی، بهترین روش برای بدست آوردن 
اطلاعات هر رویدادی، سایت رسمی آن است. به همین خاطر 
یک روزتمام دنبال سایت همایش گشتم. چه در دامنه فارسی 

همه آنچه درباره فیلم های »فجر ۴۱« می دانیم

از چهره ها تا گمنام ها
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افزایش فشار های خارجی علیه ایران

سیزده سیگنال نحس علیه ایران در سال 2۰23 
اخبار خوبی در ارتباط با ایران در رســانه ها و 
محافل سیاســی جهانی به گوش نمی رسد. 
تحلیل گــران غربــی، از ابتدای ســال جدید 
میلادی بر طبل تحولات بزرگ برای خاورمیانه 
می کوبند. در ســطح داخلی نیز بســیاری از 
ناظران سیاســی، از چالش هایی بزرگ برای 
ایران در عرصه داخلی و خارجی سخن به میان 

می آورند.
به گــزارش فــرارو، ایــن روز ها به شــکلی 
کم ســابقه از دشوار بودن ســال ۲۰۲۳ برای 
جمهوری اســلامی ایران ســخن بــه میان 
می آید. از اعتراضات چند ماه گذشــته گرفته 
تا بحران های نسبتا شدید اقتصادی، بر دامنه 
نگرانی ها نســبت به آینده افزوده است. حالا 
بحث افزایش فشــار های خارجی علیه ایران 
در ســال جدید میلادی، نگرانی ها را بیش از 
پیش افزایش داده است. پرسش قابل طرح این 
است که چه رخداد ها یا عواملی موجب شده 
که تهدید بزرگ برای ناظران و افکار عمومی 
ایرانی باورپذیر شود؟ در پاسخ به این پرسش 
در ادامه گزارش حاضر به »سیزده« سیگنال 

اشاره می شود.
یک( گزاره دوگانه تعامل با ایران اتمی یا جنگ

در ســال جدید میلادی وقوع جنگ نظامی با 
ایران محتمل خواهد بود. جهان در مواجهه با 
تهران در مســیری بدون برگشت قرار گرفته 
اســت. این ها گزاره هایی هستند که به شکل 
بی سابقه از سوی رسانه ها، محققان و نهاد های 
تحقیقاتی معتبــر غربی، به عنــوان یکی از 
رخداد های مهم ســال ۲۰۲۳ مطرح می شود. 
این پیش بینی یا به عبارت دیگر، فضاســازی 
رسانه ای پیرامون ایران، سیگنال بسیار جدی 
و خطرناکی اســت که به طور مداوم برای آن 

کدسازی صورت می گیرد.
برای نمونــه، کامفــورت ارو مدیرعامل گروه 
بین المللــی بحــران و ریچارد اتــوود، معاون 
اجرایی این موسسه در یادداشتی آینده پژوهانه 
در فارین پالیســی ۱۰ جنــگ احتمالــی در 
ســال ۲۰۲۳ را پیش بینی می کننــد. آن ها 
در مهم ترین بخش از نویســه خود می گویند: 
»جهان در سال ۲۰۲۳ دو راه بیشتر پیش رو 
نــدارد؛ یا باید ایران اتمی را بپذیرد یا با تهران 

وارد جنگ شود!«
ریچارد هاس که ریاست شورای روابط خارجی 
آمریکا را بر عهده دارد نیز پیش بینی ای مشابه 
را برای ســال ۲۰۲۳ مطرح می کند. هاس که 
بــه خروجی های اکثر نهاد هــای مطالعاتی و 
بررسی استراتژیک آمریکا دسترسی دارد، در 
پیش بینی های خود از دو گزاره احیا نشــدن 
برجام و احتمال حمله نظامی اسرائیل به ایران 
ســخن می گوید. حتی او پا را فراتر گذاشته و 
می گوید: »احتمالا ایران موضوع غالب ســال 

۲۰۲۳ خواهد بود.«
دو( ایران در گوشه رینگِ همکاری نظامی با روسیه 
طی نیم سال گذشــته، در سطحی گسترده 
و دومینوار، اخبــاری از همکاری های نظامی 
ایران با روســیه منتشر می شــود. رسانه ها و 
سیاســت مداران غربی، ادعای تداوم ارســال 
پهپاد هــای ایرانی به روســیه را بــه رویه ای 
ثابت تبدیل کرده انــد. اخیرا نیز بحث فروش 
جنگنده هــای چندمنظوره »ســوخو ۳۵« از 
سوی روســیه به ایران، ایجاد کارخانه ساخت 
پهپاد های ایرانی در روسیه و احتمال صادارات 
موشک های بالستیک کوتاه برد ایران به روسیه، 

به صورت گسترده بازتاب داده می شود.
اساس سیگنال اخیر این است که تا بالاترین 
حد ممکن، ایران به عنوان شریک نظامی حمله 
روسیه به اوکراین معرفی شود. به نظر می رسد 

این سیگنال بیشتر در راستای افزایش فشار ها 
علیه تهران قبل از پایان تحریم های تسلیحاتی 
ایران در اکتبر ۲۰۲۳ )ســه ماه دیگر( است. 
چنین فضاسازی بی ســابقه ای به هیچ عنوان 
نمی تواند موضوعی عادی و طبیعی باشد. جنگ 
اوکراین مهم ترین مســاله غرب طی سال های 
بعد از پایان جنگ جهانی دوم است. وارد کردن 
ایران به میانه چنین جنگی، به معنای تقابل 

مستقیم ایران با غرب خواهد بود.
سه( تمرکز رسانه ای بر وضعیت حقوق بشر در ایران

وضعیت حقوق بشر در کشــور های مختلف 
جهان و به طور خاص ایران، از دیرهنگام یکی 
از ابزار های فشار آمریکا و اروپا بوده است. این 
ابزار به طور مداوم از سوی غربی ها برای اعمال 
فشار بر بازیگران معارض مورد بهره برداری قرار 
گرفته اســت؛ گاهی با دوز بالا و گاهی با دوز 

پایین.
در وضعیت جاری مســاله مهم، تمرکز عمیق 
و گسترده جامعه غربی بر موضوع حقوق بشر 
در ایــران در رابطه با ناآرامی هــای چند ماه 

گذشته اســت. شاید چنین پنداشته شود که 
موج انتقادات و تبلیغات غربی ها در این رابطه 
امری عادی باشد، اما با کمی بررسی می توان 
دریافت که حجم فعلی تبلیغات در این زمینه 

نه عادیست و نه بدون هدف.
چهار( ورود اتحادیه اروپا به تحریم و تقابل با ایران

ســیگنال دیگر تغییر عمیق نــگاه و رویکرد 
اتحادیه اروپا در مواجهه با جمهوری اســلامی 
ایران در چند وقت گذشــته اســت. همواره 
ســطحی از تنش در مناسبات میان بروکسل 
و تهران جاری بوده، اما در حجم فعلی شــاید 
بی سابقه باشد. حتی دایره فعالیت های تحریمی 
اتحادیه اروپا علیه ایران، بسیار فراتر از خروج 
هماهنگ سفرای کشــور های اروپایی از ایران 
در ۲۲ فروردیــن ۱۳۷۶ بعد از ماجرای دادگاه 

»میکونوس« است.
پارلمان اروپــا در ۱۹ ژانویــه )۲۹ دی( طی 
قطعنامه ای، بــر ضرورت قرار گرفتن ســپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در فهرست گروه های 
تروریســتی اتحادیه اروپا تاکید می کند. چند 
روز بعد در ۲۳ ژانویه )۳ بهمن( شورای وزیران 
خارجه اتحادیه اروپا نیز تحریم هایی جدید را 
علیه ایران اعمال می کند. در بعُد پروپاگاندای 
رسانه ای نیز با شــدت زیاد، رویکرد تهاجمی 
علیه تهران جاری و ساری است. مجموع این 
روند از موضوع مهمی پرده بر می دارد که شاید 

نیازمند تامل بیشتر از سوی استراتژیست  های 
ایرانی باشد.

پنج( بزرگ نمایی رسانه ای از تهدیدات اتمی ایران
همزمان با بازگشت بنیامین نتانیاهو به قدرت، 
موج خبرسازی درباره بالا بودن تهدیدات اتمی 
ایران به شکلی هدفمند افزایش پیدا کرده است. 
علاوه بر رسانه های اسرائیلی، بخشی بزرگ از 
روزنامه های معتبر بین المللی در آمریکا و اروپا 
در یک اتحاد نانوشته، از امکان دست یابی تهران 
به بمب اتمی سخن می گویند. بخشی بزرگ از 
تبلیغات بر این مبنا است که تهران بیش از هر 
زمان دیگری به ساخت بمب اتم نزدیک شده 
که این خــود تهدیدی جدی برای موجودیت 

اسرائیل و امنیت جهانی خواهد بود.
شش( تغییر رویه عجیب سیاست خاورمیانه ای چین

همراهی پکن با مواضع ضدایرانی کشــور های 
عربی، در ماجرای سفر »شی جین پینگ« به 
عربستان سعودی، دیگر سیگنال قابل رجوع 
و جــدی برای ایران در ســال ۲۰۲۳ اســت. 
طی سال های گذشــته سیاست خاورمیانه ای 

چینی ها بر مدار بی طرفی هوشمندانه و مواضع 
دو قطب عربی-ایرانی طرح ریزی شده بود، اما 
مواضع اخیر پکن نشان داد که تغییراتی عمیق 
در راهبرد سیاست خارجی این کشور نسبت به 

تهران صورت گرفته است.
استدلال این نیست که سیاست خاورمیانه ای 
چین در مسیر ضدیت با تهران قرار گرفته بلکه 
پیام مهم تغییر رویه سیاســت خارجی پکن 
نســبت به بازخوانی جایگاه ایران در منطقه 

است.
هفت( برجامی که دیگر در دستور کار آمریکا 

نیست
مقام های سیاســی آمریکایی نیــز در چند 
وقت اخیــر انگار در موضــوع احیای برجام 
سرناســازگاری پیشــه کرده اند. حتی بعد از 
خبررسانی پیرامون دیدار مخفی رابرت مالی، 
نماینده ویژه آمریکا در امور ایران با ســعید 
ایروانی، نماینده دائم ایران در سازمان ملل، 
همچنان وزارت خارجه آمریکا، بر در دستور 

کار نبودن برجام تاکید دارد.
رویکرد فعلی، در شــرایطی اتخاذ شــده که 
در تابستان ســال جاری، این غربی ها بودند 
که بر احیای توافق اصــرار می ورزیدند. این 
دگردیســی نیز نکته قابل تاملی اســت که 
شــاید در آینده چرایی آن اهمیت بیشتری 

پیدا کند.

هشت( تعلل های آژانس در تعامل گیری مجدد 
با تهران

آژانس بین المللی انرژی اتمی، طی سال های 
اخیر، همواره در مقام بازیگری موازنه ســاز در 
پرونده هسته ای ایران ایفای نقش کرده است. 
هر چند در مقاطعی ایراداتی بر سیاسی بودن 
مواضع این ســازمان وارد شده، اما در مجموع 
نقش این نهاد را می توان ایجابی مورد ارزیابی 

قرار داد.
قرار بــر آن بود که در روز های ابتدای ســال 
جدید میلادی )۲۰۲۳( رافائل گروسی، مدیر 
کل آژانس، به منظور گشودن دریچه ای جدید 
برای احیای برجام به تهران ســفر کند. حالا 
زمــان به اواخر ماه ژانویه رســیده و خبری از 
سفر گروســی به ایران نیست. این خود دیگر 
سیگنال قابل توجهی است که تحلیل محتوای 
آن ضروری به نظر می رســد. تعلل و تاخیر در 
سفر رئیس آژانس به تهران، پدیده ای معنادار 
بوده که شــاید ریشه های آن در آینده نزدیک 

قابل بازخوانی باشد.

نه( تلاش آمریکا برای توقف صادارات نفت به چین
به نظر می رســد دولت آمریــکا در تاکتیکی 
جدید، حرکت در مسیر بازگشت به استراتژی 
»فشــار حداکثری« دونالد ترامپ را در پیش 
گرفته است. با روی کار آمدن بایدن در ژانویه 
۲۰۲۱، سیاست گذاری کاخ سفید بر محدود 
کردن بخشی بزرگ از سیاست فشار حداکثری 
دولت سابق قرار گرفت. واشنگتن امیدوار بود 
در عصر جدید با ایجاد گشایش های حداقلی، 
ایران را به ســمت بازگشت به توافق هسته ای 
رهنمــون کند. با توقف رونــد احیای برجام، 
اکنون به نظر می رســد کاخ سفید تلاش دارد 
سخت گیری در اجرای تحریم های ضدایرانی را 

افزایش دهد.
در جدیدترین نمود، رابرت مالی، نماینده ویژه 
آمریکا در امور ایران، در گفت وگوی با بلومبرگ 
تاکید کــرده، »ایالات متحده برای تشــدید 
نظــارت بر تحریم های هســته ای علیه ایران، 
فشار بر چین را در راستای توقف واردات نفت 
ایــران افزایش خواهد داد.« این تغییر رویکرد 
نیز سیگنالی مهم است که توجه به آن ضروری 

به نظر می رسد.
ده( فشار بر بغداد برای ممانعت از قاچاق دلار به 

ایران
در رویکردی مشابه آن چه که دولت بایدن در 
قبال چین در پیش گرفته، اخیرا آمریکایی ها 

فشار را بر دولت عراق برای جلوگیری از قاچاق 
دلار به ایران افزایش داده اند. رســانه های این 
کشور در چند وقت اخیر نیز از تحت فشار قرار 
گرفتن دولت عراق بــرای توقف دلار به ایران 
خبر داده اند. خبرگزاری رویترز نیز در ۲۴ ژانویه 
)۴ بهمن( مدعی شده که فشار های آمریکا بر 
بغداد، همراهی محمد شــیاع السودانی را در 
پی داشته اســت. بنابر ادعای این خبرگزاری، 
نخســت وزیر عراق، برای مسدود کردن ارسال 
دلار های قاچاق، مسیر دیپلماتیک را در پیش 
گرفته است؛ یعنی گفتگو برای توافق با تهران.

یازده( فاز تقابلی لندن در برابر تهران
یازهمین سیگنال مخاطره آمیز برای جمهوری 
اســلامی ایران در ســال ۲۰۲۳ در ارتباط با 
رویکــرد تنش حداکثری دولت انگلســتان با 
ایران است. بریتانیا به عنوان بازیگری مستقل 
از اتحادیه اروپا، در مسیر اعمال تحریم و فشار 
بر تهران، دست ســبقت را از بروکسل ربوده 
اســت. پس از ماجرای اعدام علیرضا اکبری، 
شــهروند دو تابیعتی متهم به جاسوسی برای 
انگلســتان، فاز تقابلی لندن در برابر تهران به 

نقطه حداکثری رسیده است.
دوازده( تعلل ریاض در تنش زدایی با تهران

تنش زدایی ایران با عربســتان، در چند سال 
گذشته یکی از پرونده های همیشگی ای بوده 
که در دستور کار دستگاه دیپلماسی کشور قرار 
داشته است. پس از سال ها تنش در مناسبات 
بعد از قطع مناسبات دیپلماتیک تهران و ریاض 
در ســال ۲۰۱۵، در ســال ۲۰۲۱ چهار دور 
مذاکرات پنهانی و یک دور مذاکرات آشــکار، 
میان نمایندگان دو کشــور در بغداد، پایتخت 

عراق صورت گرفت.
حالا با گذشــت بیــش از ۸ مــاه از برگزاری 
آخرین دور گفتگو ها در ۲۱ آوریل ۲۰۲۲ )اول 
اردیبهشت ۱۴۰۱(، برگزاری دور جدید )ششم( 
مذاکرات در حالت انتظار باقی مانده است. این 
وضعیت در شرایطی است که مقام های سیاسی 
دو کشــور بار ها از آمادگی خود برای گفتگو 
و مذاکــره تاکید کرده بودنــد. نکته مهم این 
است که سعودی ها در ماه های اخیر به شکل 
هدفمند روند تعلیق در تنش زدایی احتمالی را 
در پیش گرفته اند که این نیز می تواند نکته ای 

قابل توجه باشد.
سیزده( اقتصاد در مضیقه ایران و خوراک دادن 

تندرو ها به لابی های ضدایرانی
تردیدی وجود ندارد که ۱۲ سیگنال ارائه شده 
مهم و کلیدی هستند، ولی به جرات می توان 
خطرآفرین ترین سیگنال برای ایران ۲۰۲۳ را 
مشــکلات اقتصادی و میدان داری تندرو های 
داخلی ارزیابی کــرد. همین که برای ماه های 
آتی پالس های خطرآفریــن برای ایران وجود 
دارد، خود نمود کژکارکردی ها داخلی اســت. 
در مضیقه بودن معیشت شهروندان ایرانی نیز 

برآیند حتمی چنین واقعیتی است.
برای ایران ۲۰۲۳ از تمامی سیگنال های خارجی 
خطرناک تر، میــدان داری حلقه ای تندرو های 
داخلی اســت. طیفی که هم آسیب شناســی 
اشــتباهی دارند و هم عاجز از دیدن تهدیدات 
آتی. این طیــف که مصالحه با جامعه جهانی 
را وقــت هدر دادن می دانند و برجام را »شــر 
مطلق« می نامد، به هزینه  تراشــی های مداوم 
خود برای کشــور ادامه می دهد. سیگنالی که 
آن ها به جهان مخابره می کنند، عدم گفتگو، 
بی ارزش بودن تحریم، تهدید به بستن آبراهه 
بین اللملی تنگه هرمز، عــدم احیای برجام و 
تهدید به تقابل نظامی اســت. این سینگنال 
تامین کنندگان خوراک پروپاگاندای ضدایرانی 

در سطح جهانی است.

گفتگوی تلفنی وزیر امور خارجه ایران و همتای آذربایجانی در باره حادثه سفارت باکو
وزیر امور خارجه کشــورمان بعد از ظهر 
روز جمعه، در گفتگوی تلفنی با همتای 
خــود در جمهوری آذربایجــان، درباره 
حادثه حمله مســلحانه به سفارت این 

کشور در تهران گفتگو کرد.
به گزارش گــروه بین الملل خبرگزاری 

تسنیم، حسین امیرعبداللهیان در گفتگو 
با جیحون بایراموف ضمن تسلیت و ابراز 
تأســف در این رابطه که به کشته شدن 
یک دیپلمات و مجروح شدن دو نفر دیگر 
از کارکنان این سفارت منجر شد، با وزیر 
خارجه آذربایجان و خانواده این دیپلمات 

ابراز همدردی کرد.
امیرعبداللهیان، ضمن محکوم کردن این 
حادثه با اشاره به سوء استفاده دشمنان 
دو کشور از حادثه امروز تأکید کرد، نباید 
اجازه دهیم که این حادثه بر مناسبات دو 

کشور تأثیر منفی بگذارد.

ست
سیا
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خرده مالکی مانعی در برابر توسعه خراسان شمالی

تجهیز محیط زیست خراسان شمالی به بیسیم های دیجیتال
مدیــر کل حفاظــت محیط زیســت 
خراسان شمالی از تجهیز محیط زیست 
استان به بیسیم دیجیتال خبر داد. رضا 
شــکاریان در نشست خبری که ششم 
بهمن ماه در محل این اداره کل برگزار 
شــد، اظهار کرد: بیســیم هایی که در 

این اداره کل اســتفاده می شد از نوع 
آنالــوگ بوده اما همــه آن ها غیرقابل 
اســتفاده شــده بودنــد. وی گفت: ۵ 
دســتگاه دیجیتال دستی و ۶ دستگاه 
دیجیتــال خودرویی خریداری شــده 
است. شــکاریان همچنین از تعمیر و 

تجهیز اسلحه خانه نیز خبر داد و افزود: 
طی امســال یک اسلحه خانه تعمیر و 

تجهیز شده است. 
وی ادامه داد: عــلاوه بر آن ۴۰ موتور 
تحویل محیط بان ها شده است و تمام 

خودروها نیز تعمیر شده اند.

نـگاه

سان
خرا

- خرده مالکی و پراکندگی اراضی در سال 
های اخیر بزرگترین مانع پیشرفت و توسعه 
در خراسان شمالی محسوب می شود و هر 
شخصی در این استان به نوعی معلول این 
پدیده اســت و باید برای یکپارچه سازی 
زمین و حــل این معظل برنامه ریزی های 

کاربردی انجام شود. 
زمین یکی از مهمترین مؤلفه های تولید 
کشــاورزی است اما کوچکی و پراکندگی 
قطعات زمین از جمله مسائل ریشه ای و 
عمده  کشاورزان محسوب می شود که سود 
حاصل از ماه ها کشاورزی آنها را به مخاطره 

می اندازد.
این پدیده که بعنوان خرده مالکی مطرح 
است در سال های اخیر در خراسان شمالی 
نمود بیشتری یافته و بسیاری از اراضی این 
خطه بدلیل قوانین ناشی از ارث به نحوی 
تدوین شده که اراضی به قطعات کوچک 
تبدیل و یکپارچه سازی زمین را با مشکل 

مواجهه کرده است.
این موضوع در خراسان شمالی از اهمیت 
ویــژه ای برخوردار اســت چرا که اقتصاد 
این استان بر محوریت کشاورزی بنا نهاده 
شده و کشاورزی نقش مهمی در اشتغال و 
توسعه استان ایفا می کند، بنابراین از خرده 
مالکی بعنوان معظلی که معیشت مردم 
منطقه را به خطر می اندازد، یاد می شود. 
اینک بیش از ۳۶ درصد اشــتغال استان 
در حوزه کشاورزی انجام می شود و خرد 
مالکی بدلیــل ماهیت هدررفت و افزایش 
هزینه ای که دارد از عواملی است که این 
اســتان را از نظر سرانه درآمد خانوار جزو 

آخرین استان ها قرار داده است.
. زمینی که قرار بــود به مکانی اقتصادی 
با بهره وری تولید محصولات کشــاورزی 
تبدیل شود با ورود انسان ها دکل های برق 
و لوله های آب شرب کاربری این اراضی را 

تغییر می دهد.
نکته قابل تامل این اســت که در مجلس 
شورای اســلامی نیز تاکنون این موضوع 
بســیار مهم که تقریبا بیشتر استان ها با 
آن درگیر هستند تنها در سطح طرح باقی 
مانده است و قوانین کارشناسی و مناسب 
در این زمینه تصویب نشده است و ضرورت 
دارد تا برای رسیدگی به این معظل بیش از 

این فعالیت کرد.
افزایش هزینه های تولید 

معــاون بهبود تولیدت گیاهی ســازمان 
جهاد کشاورزی خراسان شمالی در مورد 
معایب خرده مالکی در اراضی کشــاورزی 
استان می گوید: افزایش هزینه های تولید 
در واحد ســطح مهمترین چالش خرده 
مالکی محســوب می شود و موجب شده 
تا کشاورزی در این استان معیشتی و غیر 
اقتصادی شود. کوچک شدن قطعات زمین 
های کشاورزی به نوعی اراضی را از حیث 

اقتصادی خارج کرده است
حمید نامــور می افزاید: کوچک شــدن 
قطعــات زمین های کشــاورزی به نوعی 
اراضی را از حیث اقتصــادی خارج کرده 
اســت چرا که هزینه های آماده ســازی 
کاشت، داشت و برداشت از فروش پیشی 

گرفته است.
وی می گوید: فعالیت بر محور دانش در این 
اراضی صرفه اقتصادی ندارد و امکان کشت 
با ماشین آلات بخش کشــاورزی در این 
فضاها فراهم نیست، قیمت تمام شده برای 
کشــاورز در واحد سطح نیز افزایش یافته 
اســت به همین دلیل بیشتر بهره برداران 

از روش های مکانیکی و ســنتی استفاده 
خواهند کرد.

نامور تصریح می کند: اینک تنها در بخش 
هایی از شهرستان شیروان و فاروج زمین با 
قطعات بزرگ یافت می شود بیشتر اراضی 
این استان خرده مالکی است و کشاورزان 

مشغول کشت و کار سنتی هستند.
وی با بیان اینکه کشاورزی حرفه ای بسیار 
ریسک پذیر اســت می گوید: در مقایسه 
با سایر شغل ها کشــاورزی سود کمتر و 
ریســک پذیری بالایی دارد چرا که بعضا 
بهــار و پاییز زودرس خســارت هنگفتی 
به کشــاورزان وارد خواهد کرد که حتی 
در برخی از ســال ها محصولی برداشت 

نخواهند کرد.
قانون ارث زمین های کشاورزی را کوچک 
و کوچک تر کرده اند که بخشــی از این 
زمین ها از حالت اقتصادی خارج شده اند و 

به فروش رفته اند
معاون بهبود تولیدت گیاهی سازمان جهاد 
کشاورزی تصریح می کند: در سال های 

اخیر قطعات زمین های کشاورزی با توجه 
به قانون ارث کوچک و کوچک تر شده اند 
که بخشی از این زمین ها از حالت اقتصادی 
خارج شده اند و بیشتر کشاورزان به اجبار 
آنان را می فروشند و برخی از افراد نیز این 
زمین ها را برای محیطی برای استراحت و 

تفریح خریداری می کنند.
وی می گوید: بیشــتر زمین های اطراف 
شهرها و برخی روســتاهای خوش و آب 
و هــوا و ییلاقی نیز تبدیل به خانه باغ ها 
و باغ هایی برای تفریح و اســتراحت شده 
است و دیگر کشاورزی در آن فضاها توجیه 
اقتصادی ندارد چرا که فعالیت در اراضی 

خرد سودی ندارد.
نامور بیان می کند: بعضا برخی از کشاورزان 
نیز زمین هــای خرد خــود را به فروش 
رســانده اند و وجه نقد خود را برای سود 
در بانک ها سپرده گذاری کرده اند چرا که 
بیشتر اراضی این استان زیر سه هکتار است 

و کشت و کار اقتصادی نیست.
وی خواســتار اصلاح قانون ارث شد و می 
افزاید: باید تلاش کنیم تا فعالیت در بخش 

تولید صرفه اقتصادی داشته باشد و زمین 
های کشاورزی کوچک و رها نشوند.

معاون بهبود تولیدت گیاهی ســازمان 
جهاد کشاورزی می گوید: بیشتر ماشین 
آلات بخش زراعی بزرگ هســتند و در 
قطعات کوچک به خوبی کارآیی ندارد، 
به عنوان مثال فعالیــت کمباین ها در 
اراضی کوچک غیر ممکن و هیچ صرفه 
اقتصادی نخواهد داشت. نامور می افزاید: 
کشاورزی استان نیازمند ماشین آلات و 
ادوات کوچک تر هستند که باید در این 
زمینه شــرکت ها بیشتر فعالیت کنند 
چرا که خرید تمام ماشــین آلات لازم 
برای کشت و کار برای کشاورزی صرفه 
اقتصادی ندارد این در حالی است که باید 
خدمات دریافت کنند تا راندمان در این 

بخش بالا رود.
خرده مالکی مانع یکپارچه سازی

مدیــر امــور آب و خاک ســازمان جهاد 
کشاورزی خراسان شمالی نیز در این باره 
می گوید: در اجرای طرح یکپارچه سازی 

زمین های کشاورزی الزامی وجود ندارد اما 
دولت برای این مهم بسته های تشویقی 
گذاشته است اما با این وجود خرده مالکی 

مانع اجرایی شدن آن شده است.
ســید ابراهیم ســیدی می افزاید: برای 
موفقیــت در طرح یکپارچه ســازی باید 
مرزها برداشته شود و با تشکل یک تعاونی 
و یا شرکت سهامی زراعی، بهره برداران را 
سهیم کرد ولی متاسفانه به علت تعداد زیاد 
مالکان و نبود وحدت این طرح به سرانجام 

نرسیده است.
وی تصریح می کند: دولت در اجرای طرح 
سامانه های آبیاری نوین نیز با این مشکل 
مواجهه است و در صورت تجمیع اراضی و 
استفاده از منابع آبی مشترک بسیاری از 
مشکلات آبیاری برطرف می شود ضمن 
اینکــه دولت در بخش هــای دیگر نیز از 
جملــه اختصاص نهاده های کشــاورزی 
و ســایر موارد در طــرح های تجمیعی و 

یکپارچه سازی حمایت می کند.
مدیــر امــور آب و خاک ســازمان جهاد 
کشاورزی خراسان شــمالی خاطرنشان 

می کنــد: آنقدر تعداد خــرده مالکان در 
این اســتان زیاد شده است که رسیدن به 
وحدت و رویه ای مشترک به سختی انجام 

می شود.
خرده مالکی دلیل هدر رفت منابع

با وجود اینکه بحث خرده مالکی بارها در 
مجلس شورای اســلامی و توسط قانون 
گذاران مطرح شده اســت اما تاکنون به 
نتجیه ای نرسیده است و هنور هم بخش 
کشــاورزی در کشــور از این مشکل رنج 
می برد.  نماینده مردم اســفراین و عضو 
کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجلس شــورای اسلامی در این خصوص 
می گویــد: تخریب اراضی کشــاورزی و 
کاهش بهره وری حاصل گســترش خرده 
مالکی است که این پدیده باعث هدر رفت 
منابع تولید شــده است. امان الله حسین 
پور مــی افزاید: خرده مالکــی در عرصه 
کشــاورزی و نبود قوانین و سیاست های 
مناسب در ساماندهی این وضعیت موجب 
شده تا خرده مالکان در اراضی کشاورزی به 

بهره وری مناسب دست نیابند.
وی خرده مالکی را بلای جان کشــاورزی 
و تولید دانست و می افزاید: تقسیم اراضی 
کشــاورزی به قطعــات کوچک معضلی 
اســت که در سال های اخیر رواج و بخش 
کشــاورزی را به شدت گرفتار کرده است. 
عضو کمیسیون کشــاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس شورای اسلامی تصریح می 
کند:پدیده خرده مالکی مربوط به استان 
خاصی نیست و تمامی استان ها با کوچک 
بودن زمین های کشاورزی درگیر هستند 
که حتی معضلی در بحث الگوی کشــت 
ایجاد کرده اســت. بنابرایــن آب و خاک 
همیشه به عنوان منابعی مهم و ارزشمند 
و میراثــی گرانبها در عرصه کشــاورزی 
محســوب می شــوند و نقش موثری در 
تولید ثروت و خودکفایی دارند و باید از این 

میراث محافظت کرد.
وی با بیان اینکه خرده مالکی باعث ایجاد 
کشاورزی سنتی شده است بیان می کند: 
در حال حاضر بیشتر کشــاورزان سطح 
کشور به نوعی کشاورزی معیشتی دارند 
و این امر موجب کاهش درآمد کشاورزان 

شده است.
نماینده مردم اسفراین در مجلس شورای 
اســلامی تصریح می کند: شرایط خرده 
مالکی در خراســان شمالی حادتر از سایر 
اســتان ها است چرا که استان های دیگر 
به این موضوع رسیدگی کرده اند و اراضی 

کوچک را تا حدی یکپارچه کرده اند.

 کارشناسان حوزه بر این باورند که خرده مالکی موجب هدررفت
 منابع کشاورزی و افزایش هزینه تولید می شود و بهره اقتصادی

 پایینی برای کشاورز دارد و به مرور این اراضی جای خود را از
 موقعیت کشاورزی به مسکونی و باغ ویلایی می دهند و این خود

معظلی دیگر از دست اندازی های بشر به زمین است

,,

بن بست فرهنگی در مدیریت 
شهری....

علی شکوفه/ در مدیریت امور شــهری توجه ویژه به مسائل 
فرهنگی در کنار دیگر شاخصه های پیشبرد و توسعه یک شهر 
و به خصوص کلانشــهرها از موارد بسیار حائز اهمیت است که 
پرداختــن به این موضوع می تواند نقطه قابل عطفی در کارنامه 
عملکرد مدیران شــهری باشد، حال توجه به اینکه نکته که یک 
شــهر به ســبب زائر پذیر بودن و یا به نوعی توریستی بودن از 
موقعیت استراتژیک برخوردار است باید نوع نگاه به موارد فرهنگی 

متفاوت تر از دیگر شهرها و همچنین کلانشهرها باشد.
توســعه زیرساختهای عمرانی به طور حتم از مهمترین شاخصه 
های ایجاد رضایت عمومی در یک شــهر قلمداد می شــود ولی 
در کنار این نکته مهم باید توجه داشت که چهره آرایی فضاهای 
شهری در مناسبت های ملی و مذهبی، برگزاری رویدادهای مهم 
و خوب فرهنگی، پرهیز از آمارسازی و در کل تلاش برای جلب 
توجه مخاطبان بومی، ملی و بین المللی از نکات حائز اهمیت در 

رسیدن به اهداف فرهنگی قلمداد می شود.
موارد ذکر شده فقط بخشی اندک از نکات کلی قابل بیان است که 
پرداختن به آن می تواند راهگشای این بن بست فرهنگی ایجاد 
شده در کلانشهر مشــهد به عنوان یک شهر زیارتی یا به تعبیر 
فعلی جهانشهر باشــد، اما از آنجایی که عنان مدیریت فرهنگی 
در دستان کارآمدی نیست و متولیان شهری این امر هیچ گوش 
شنوایی برای شنیدن هیچ نوع نقد و یا راهکاری غیر از تصمیات 
گاهاً بی ثمر خود ندارند، مشهد دچار یک انفعال کلی از هر حیث 

به خصوص موارد پر اهمیت فرهنگی شده است.
حــوزه فرهنگی دوره فعلی مدیریت شــهری تــا کنون فعالیت 
شــاخصی را رقم نزده که در کارنامه کاری آنها ثبت شده باشد 
و بتــوان از آن به عنوان عملکــردی مهم دفاع کرد، انجام برنامه 
ها و امورات جاری که هرســاله در بدنه فرهنگی شهر به صورت 
خودکار انجام می شود هیچگاه به عنوان عملکرد شاخص تلقی 
نخواهد شد، البته ناگفته نماند که نامگذاری و یا تغییر نام بسیاری 
از معابر به اســم شهدای گرانقدر حرکت خوبی است اما به هیچ 

وجه کافی نیست.
متاسفانه برخی از مدیران فرهنگی شورای ششم علی رغم اینکه 
از پذیــرش هرگونه نقد و احترام به منتقد صحبت می کنند اما 
در عمل اینگونه نیست و اولاً پذیرای نقد نیستند و دوماً منتقد را 
با عناوین مختلف همچون کاسب و یا باج خواه مورد تهمت قرار 
می دهند که این رفتارها برخلاف شئون افرادی است که عنوان 

مسئول انقلابی را یدک می کشند.
باید توجه داشــت که فعالیت فرهنگــی، تخصص فرهنگی می 
خواهــد و تخصص فرهنگی به طور یقین تفکر فرهنگی هم می 
خواهد، اکنون سوال اینجاست مسئولین حوزه فرهنگی در دوره 
ششــم مدیریت شهری آیا تخصص و تفکر فرهنگی دارند؟ البته 
چهره شهر و عدم برگزاری برنامه های شاخص فرهنگی، خود گواه 

نبود تخصص و تفکر فرهنگی در مشهد است.
حال با تغییر مهم پیش آمده اخیر در راس شــهرداری مشــهد، 
امیدواریم بارقه امید تغییر به نفع مردم هم در توسعه زیرساختهای 
عمرانی، حمل و نقل و دیگر ســاختارهای شهری رقم بخورد و 
هم چهره تاریک فرهنگی شهر را روشن کند و انشاءالله استفاده 
از مدیــران کارآمد، متخصص و بــه دور از هرگونه حب و بغض 
سیاسی، شهر امام رضا)ع( را به سوی ایجاد یک نشاط و شادابی 
اجتماعی هدایت کند و این امر ســبب ایجاد رضایت شهروندان 

گردد، انشاءالله.
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پانته آ پناهی ها در نمایی از »کاپیتان«
نخستین عکس فیلم سینمایی »کاپیتان« 
از تازه ترین تولیدات بنیاد سینمایی فارابی 
کــه برای حضــور در چهــل و یکمین 
جشنواره بین المللی فیلم فجر برگزیده 
شــده است، منتشــر شــد. به گزارش 
ایســنا و به نقل از روابط عمومی فیلم، 

»کاپیتان« به کارگردانی محمد حمزه ای 
و تهیه کنندگی سیدصابر امامی است که 
در میان آثار بخش سودای سیمرغ چهل 
و یکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر 
حضور دارد. در نخســتین تصویر از این 
اثر سینمایی پانته آ پناهی ها را می بینیم 

که ثبت ایــن تصویر و لحظــات دیگر 
»کاپیتان« را مهدی دلخواســته برعهده 
داشــته اســت. فیلمنامه »کاپیتان« را 
امیرمحمد عبدی به نگارش درآورده و در 
خلاصه داســتان آن آمده است: »به من 

میگن عیسی، هرکاری بخوام می کنم.«

 زهرا منصوری: حالا نه فقط ۲۲ عنوان فیلم 
که در فراخوان وعده داده شده بود، که قرار است 
۲۴ فیلم در بخش اصلی چهل ویکمین جشنواره 
فیلم فجر با هم رقابت کنند تا لااقل نسبت به 
دوره قبل شاهد افزایش کمی فیلم های حاضر 
در بخش اصلی جشنواره فجر باشیم؛ چالشی که 
رقابت کیفی این آثار را هم بی تردید جدی تر از 

دوره های قبل زیر ذره بین رسانه ها خواهد برد.
آنچــه در این گزارش به صــورت مختصر مرور 
کرده ایم، اطلاعاتی است که می تواند شما را با 
حال و هوا فیلم های راه یافته به ویترین مهمترین 
رویداد سینمایی کشور آشنا کند اما تأکید بر این 
نکته ضروری است که فیلم های امسال سینمای 
ایران در یکی از ساکت ترین دوره های خبری به 
سرانجام رســیده اند و به همین دلیل اطلاعات 
منتشرشده در فضای رســانه ای درباره بخش 
عمده ای از این آثار در حداقل مطلق بوده است. 
حتی در این میان هستند آثاری که تا پیش از 
اعلام نامشان در فهرست جشنواره هیچ خبری 

درباره آن ها مخابره نشد بود.
از نظر ترکیب فیلم های تولید شده در نهادها و 
ارگان های رسمی، در جمع ۲۴ فیلم راه یافته به 
جشنواره امسال بنیاد سینمایی فارابی با ۹ فیلم 
رکورددار اســت. سازمان اوج و حوزه هنری هر 
یک با دو فیلم در جشنواره حضور دارند و بنیاد 
روایت فتح هم با یک فیلم در این ترکیب حضور 
دارد. ارتش هم با ســرمایه گذاری در یک پروژه 

سینمایی در این دوره اثری را ارائه کرده است.
غریب / محمدحسین لطیفی

محمدحســین لطیفی کارگردان »روز سوم« 
گرچه بعد از ساخت این فیلم به سراغ تجربه های 
دیگری در سینما رفت مثلاً ساخته متاخرش در 
سال ۹۸ با نام »مرد نقره ای« بی آنکه مخاطب و 
فروش چندانی داشته باشد از پرده کنار رفت، اما 
باز این »روز سوم« است که هنوز در صدر آثار او 
به لحاظ برقراری ارتباط با مخاطب قرار می گیرد.

لطیفــی حالا با همکاری حامــد عنقا در مقام 
تهیه کننده به سراغ »غریب« رفته است، همان 
تهیه کننده ای که پیش از این ســریال هایش با 
همان بریده فیلم های پریدن یکی از دانشجویان 
پســر از پنجره ســاختمان برای فرار از حلقه 
محاصره دختران دانشــجو در »پدر« یا همان 
ترکیب کاســه آش، شکلات و ازدواج موقت در 
»آقازاده« فراگیر شــده بود با این حال همیشه 

آثارش محل بحث بوده است.
»غریب« از همان روزهای نخســت ساخت، به 
عنوان جدی ترین محصول ســازمان اوج برای 
حضور در جشــنواره مطرح می شد. این فیلم 
مقطعی از زندگی شــهید محمد بروجردی را 
به تصویر می کشد، شهیدی که پیش از انقلاب 
نقشــی در مبارزات انقلابی داشــت، هم او بود 
که هسته اولیه شــکل گیری سپاه پاسداران را 
پــس از انقلاب بنا نهاد و بعدها در زمان جنگ 
در سامان دادن ناآرامی های منطقه کردستان، 

دست داشت.
در »غریب« بابک حمیدیان، پردیس پورعابدینی 

و... به ایفای نقش پرداخته اند.
عطرآلود / هادی مقدم دوست

هادی مقدم دوســت حالا هفت ســال پس از 
آنکه یک اپیزود از »هیهات« را کارگردانی کرد 
به سراغ »عطرآلود« رفته است، او پیش از این 
در تجربه ای تازه از قاب سیما سریال »سرباز« 
را روی آنتن برد، سریالی که البته منتقدانی را 
هم به خود دید. او اساســاً آرام و صبور است و 
آثارش هم به تبع از همین روحیات روندی آرام 
را طی می کنند. از هادی مقدم دوست احتمالاً 
بیشتر سریال »وضعیت سفید« را به یاد دارید، 
ســریالی که به نویســندگی او و به کارگردانی 
حمید نعمت الله در سال ۹۰ از سیما پخش شد. 
مقدم دوست در سینما کارگردانی را با »سر به 
مهر« تجربه کرد و حالا دومین پروژه اش را راهی 

فجر کرده است.
»عطرآلود« رجوعی دوباره به دوران کارگردانی 
هادی مقدم دوست در عرصه سینماست. این 

فیلم از نخســتین فیلم های حــوزه هنری بود 
که بــرای حضور در فجر اعلام موجودیت کرد، 
فیلمی که با همراهی یوسف منصوری در مقام 

تهیه کننده ساخته شده است.
»عطرآلود« از سوی روابط عمومی این اثر یک 
ملودرام عاشقانه با ترکیبی از رنج، ترس و وجدان 
معرفی شــده است که مصطفی زمانی و هدی 
زین العابدین نقش های اصلی آن را ایفا کرده اند.

گل های باوارده / مهرداد خوشبخت
همین چند وقت پیش بود که به دلیل حواشی 
خروج از کشــور حمیــد فرخ نــژاد و مواضع 
غیرمنتظره اش در فضای مجازی بحث بر ســر 
»پالایشگاه« بالا گرفت. همه ماجرا از آن جایی 
آغاز شد که فرخ نژاد بر اساس قرارداد اولیه با بنیاد 
سینمایی فارابی به عنوان سرمایه گذار و پیش از 
بازی، دستمزد خود را گرفته بود و بی آنکه حتی 
در یک پلان حضور داشته باشد به ناگاه بازیگر 
دیگری جایگزین او شــده بود، گرچه در همان 
روزها سرمایه گذار و تهیه کننده »پالایشگاه« 
ترجیح دادند موضع ســکوت را برگزینند و بی 
تفاوت از کنار این مساله بگذرند این اما خبری 
است که بر اساس پیگیری خبرنگار مهر صحت 

دارد.
»پالایشــگاه« با نام جدید »گل هــای باوارده« 
اما ســاخته مهرداد خوشــبخت است، همان 
کارگردانــی که پیش از این فیلم ســینمایی 
»آبــادان یــازده ۶۰« را از او در ویترین همین 
جشــنواره به نمایش درآمد، همان کارگردانی 
که قبل ترش با همکاری با حاتمی کیا در مقام 
تدوینگر در »به وقت شام« مورد توجه رسانه ها 
قرار گرفت. مهرداد خوشــبخت اصالتاً آبادانی 
است و همین موضوع باعث شده در هر دو فیلم 
اخیرش توجــه اش به اتفاقات آبادان به ویژه در 
زمان جنگ ایران و عراق معطوف باشــد، او از 
همان زمانی که »آبادان یازده ۶۰« عرضه شــد 
گفته بود قصد دارد فیلمی با محوریت پالایشگاه 

نفت آبادان بسازد.
»گل های باوارده« از محصولات بنیاد سینمایی 
فارابی روایتگر روزهای ابتدای جنگ است. قصه 
فیلم درباره جابجایی تمام تجهیزات و امکانات 
پالایشگاه آبادان در زمان حصر آبادان به رهبری 
یک مهندس است. در این فیلم سعی شده جدا 
از دلاوری رزمنــدگان بــه بحث توانایی علمی 

رزمندگان هم اشاره شود.
نادر سلیمانی، بانیپال شومون، امیر دلاوری، الهام 
ناجی و جمعی از بازیگران بومی آبادان در این 

فیلم حضور دارند.
سرهنگ ثریا / لیلا عاج

لیلا عاج حالا از معدود کارگردانان زنی است که 
در این دوره از جشــنواره فیلم دارد، »سرهنگ 
ثریا« نــام فیلــم او و محصول ســازمان اوج 
اســت، فیلمی که روابط عمومی این سازمان 

اطلاع رسانی قطره چکانی از آن داشته است.
»ســرهنگ ثریا« روایت مادرانه ای از زنی با نام 
ثریا دارد که چشم انتظار دخترش است، دختری 
که در بند ســازمان مجاهدین خلق در پادگان 
اشرف قرار دارد. این همان دست مایه ای است 
که کارگردانش پیش از این در نمایش »بابا آدم« 
آن را روی صحنه برده بود، نمایشی که داستانش 
قرابتی نزدیک با »سرهنگ ثریا« داشت و به نظر 
می رســد جرقه اولیه ساخت این فیلم از همان 
زمانی خورد که احسان محمدحسنی به عنوان 
رئیس ســازمان اوج به تماشای این نمایش در 

تئاترشهر نشست.
لیلی عاج اساســاً کارگردانی برخاسته از تئاتر 
اســت، این حالا اولین تجربه کارگردانی او در 
عرصه سینما به شــمار می رود که با همکاری 
جلیل شعبانی در مقام تهیه کننده به سرانجامش 

رسانده است.
ژاله صامتی در »سرهنگ ثریا« به ایفای نقش 

پرداخته است.
اتاقک گلی / محمد عسگری

بنیاد سینمایی روایت فتح حالا به نظر می رسد 
می خواهد حضوری جدی تر در عرصه سینما 

داشته باشــد و این حالا دومین فیلم مهم این 
نهاد در سال های اخیر محسوب می شود، سال 
۹۹ بود که فیلم سینمایی »تک تیرانداز« را با 
محوریت شهید عبدالرسول زرین روانه جشنواره 
فیلم فجر کرد تا دستش از تصاحب سیمرغ هم 

خالی نماند.
روایت فتح حالا »اتاقک گلــی« را در ویترین 
جشــنواره فیلم فجر دارد، فیلمی که به همراه 
موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در کرمانشاه 

ساخته شده است.
»اتاقک گلی« به سراغ داستان زنانه ای از عملیات 
مرصاد رفته اســت و داستان زنانی که در یک 

اتاقک گلی گرفتار می شوند را روایت می کند.
کارگردان این فیلم محمد عســگری اســت و 
این اولین ساخته او محســوب می شود. تهیه 
کننده اش داوود صبوری اســت کــه خود در 

عملیات مرصاد حضور داشته است.
کت چرمی / حسین میرزامحمدی

جــواد عزتی چهره ثابت ادوار اخیر جشــنواره 
فیلم فجر بوده اســت، بازیگــری که گرچه در 
ابتدا با فیلم های طنز به شهرت رسید اما بعدها 
توانمندی هایش را در فیلم های جدی هم نشان 
داد تا بارها هیأت داوران از آن جهت که جایزه 
بهترین بازیگر نقش اول مرد را به او اهدا نکردند، 
مورد انتقاد قرار بگیرند. از همین منظر پیشرفت 
پله به پله را می توان در آثار او دید. او امســال با 
»کت چرمی« پا به این جشنواره گذاشته است. 
در کنار او صابر ابر هم در این فیلم به ایفای نقش 

پرداخته است.
»کت چرمی« را کامــران حجازی تهیه کرده 
اســت، سینماگر جوانی که اولین حضورش در 
سینما در مقام تهیه کننده را با فیلم سینمایی 
»مرد بازنده« محمدحسین مهدویان تجربه کرد 
و اتفاقاً قصد دارد بار دیگر در فیلم تازه مهدویان 
با عنوان »مطرود« این همکاری را تکرار کند او 
البته پیش از این هم مجری طرح آثار مختلف را 

به عهده داشته است.
اعضــای هیأت انتخاب پیــش از این از حضور 
پررنگ چهره های جوان در این دوره از جشنواره 
گفته بودند، »کت چرمی« هم از آثاری اســت 
که از همین فرمول تبعیت می کند، کارگردانش 
حســین میرزامحمدی است و این فیلم اولین 
تجربه او در زمینه کارگردانی فیلم بلند به شمار 

می رود.
»کت چرمــی« که از آثــار بنیــاد فارابی در 
جشنواره امسال است، مضمونی اجتماعی دارد 
و درباره کارمند بهزیســتی است که در یکی از 
زیرمجموعه های خود با یک پرونده فساد مواجه 
می شــود و در پیگیری آن به یک پرونده مواد 

مخدر می رسد.
در آغوش درخت / بابک خواجه پاشا

ایــن اولین تجربــه کارگردانی اوســت، بابک 
خواجه پاشــا اما پیش از این ســابقه دستیاری 
مجید مجیدی و رضا میرکریمی را داشت همین 
هم باعث شد تا در اولین روزهای فیلمبرداری 
»در آغوش درخت« این دو کارگردان با سابقه 
بابک خواجه پاشــا را همراهی کنند و احتمالاً 

مشورت هایی به او بدهند.
خواجه پاشــا در اولین فیلمش به سراغ قصه ای 
خانوادگــی رفته اســت، این فیلم یــک درام 
خانوادگی است و دغدغه های یک زوج ایرانی و 

فرزندانشان را بیان می کنند.
محمدرضــا مصبــاح که پیــش از این تجربه 
تهیه کنندگی فیلم هایی همچون »پوســت«، 
»یدو«، »بی مادر« و ... را داشــت در »در آغوش 
درخت« بابک خواجه پاشا را همراهی می کند. 
ایــن فیلم اولین محصول همکاری مشــترک 
حوزه هنری و کانون پرورش فکری کودکان و 

نوجوانان محسوب می شود.
مارال بنــی آدم، جواد قامتــی، روح الله زمانی، 
اهورا و رایان لطفی از جمله بازیگران این فیلم 

سینمایی هستند.
جنگل پرتقال / آرمان خوانساریان

آرمان خوانساریان اساساً با فیلم های کوتاهش 

شناخته شد، او البته در زمینه فیلمنامه نویسی 
هم فعال است که نزدیک ترین تجربه او در این 
حوزه به نوشتن فیلمنامه »ابر بارانش گرفته« به 

همراه مجید برزگر در سال ۹۸ برمی گردد.
مهرماه امسال بود که خبر دریافت پروانه ساخت 
اولین فیلم بلند ســینمایی او بــا نام »جنگل 
پرتقال« و به تهیه کنندگی رسول صدرعاملی 
منتشر شد، رسول صدرعاملی نه تنها خودش 
همواره در مقام کارگردان به ساخت فیلم هایی 
دربــاره جوانان بــه ویژه دختــران علاقه مند 
بوده اســت بلکه در ســال های اخیر به عنوان 
تهیه کننده، کارگردانان تــازه کار و جوان را در 
ساخت فیلم هایشان همراهی کرده است، هم او 
بود که با محمد کارت در »شــنای پروانه« هم 

قدم شــد تا استعدادی تازه را به سینما معرفی 
کند.

»جنــگل پرتقال« هم یکی از محصولات بنیاد 
سینمایی فارابی است که خبرهای غیررسمی از 
حضور سارا بهرامی و میرسعید مولویان در آن 

می دهند.
این فیلم درامی اجتماعی است.

استاد / عماد حسینی
تهیه کننــده اش این روزها بیــش از هر چهره 
دیگــری در صدر خبرهاســت، اظهارنظرهای 
غیرمنتظره او همواره بخشی از جریان خبری 
می شود، چه زمانی که به عنوان مجری در برنامه 
هفت حضور داشت، چه زمانی که در عضویت 
هیأت انتخاب بود و چه حالا که پس از گذر از 

ناآرامی ها تحلیل های شاذ خود را ارائه می دهد.
از بهروز افخمی صحبت می کنم، همان که گرچه 

پیش از این اعلام کرد دیگر قصد ساخت فیلمی 
در مقام کارگــردان را ندارد اما همین تازگی ها 
مجوز ســاخت »اعدام« را دریافت کرده است، 
یــا همان زمانی که گفت به عنوان عضو هیأت 
انتخاب دو فیلم فجر را ندیده اما خیلی زود این 
گفته را تغییــر داد و عنوان کرد »صحبت های 
حاشیه ای برای رونق جشنواره خوب است«، این 
ویژگی اوست، فرمان چرخاندن از صحبت های 

پیشین!
او حالا »استاد« را به کارگردانی عماد حسینی به 

جشنواره فیلم فجر آورده است.
عماد حسینی کارگردانی فیلم اولی است و در 
این فیلم سعی کرده به یکی از موضوعات ملتهب 
اجتماعی بپردازد. جنبش »می تو« که در چند 

سال اخیر سر برآورده و در یک سال اخیر شکل 
پررنگ تری به خود گرفته سوژه اصلی این فیلم 

است.
حســن معجونی و هدیه حسینی نژاد همراه با 
ســجاد بابایی نقش های اصلی این فیلم را ایفا 

کرده اند.
سینما متروپل / محمدعلی باشه آهنگر

متروپــل فیلمی بــه کارگردانــی محمدعلی 
باشه آهنگر است، اساساً سینمای دفاع مقدس از 
دغدغه های اوست، از او احتمالاً »فرزند خاک«، 
»ملکه« یا همین نزدیکی ها »سرو زیر آب« را 
دیده اید، او اصالتاً خوزســتانی است و اتفاقات 
جنگ را به چشــم دیده است همین است که 
باعث می شود هر بار با خاطراتی تازه از آن دوران 
یاد کند و بگوید زخــم جنگ هنوز بر تن این 

شهر هست.

باشه آهنگر حالا با »ســینمامتروپل« به سراغ 
برشی دیگر از وقایع جنگ رفته است.

این فیلم هم با سرمایه گذاری بنیاد سینمایی 
فارابی ساخته شده و از نخستین آثاری است که 

فارابی برای ساخت آن رغبت نشان داد.
رضا کیانیان، پریوش نظریه و هومن برق نورد در 

این اثر به ایفای نقش پرداخته اند.
پرونده باز است / کیومرث پوراحمد

هنوز ترجیــح می دهیم کیومرث پوراحمد را با 
»قصه های مجید«، »شــب یلدا« و »خواهران 
غریب« به یاد بیاوریم نه با »کفش هایم کو« نه 

با »۵۰ قدم آخر« و نه با »تیغ و ترمه«.
کیومرث پوراحمد حالا بعد از ۵ سال از آخرین 
فیلمش، دوباره به سینما بازگشته است، »پرونده 

باز« است عنوان تازه ترین فیلم اوست که اتفاقاً 
در مقطعی حضورش در این جشنواره را منتفی 
دانست و عنوان کرد »پرونده باز است« به لحاظ 
فنی به جشنواره نمی رســد این فیلم اما حالا 
در فهرســت فیلم های این رویداد حضور دارد. 
پور احمــد حالا از معدود چهره های باســابقه 
سینماست که در کنار جوان ترها با فیلمش به 

رقابت می پردازد.
پوراحمــد در این فیلم یک پرونــده جنایی را 
دســتمایه قرار داده اســت، »پرونده باز است« 
پرونده بهنود شــجاعی را به تصویر می کشد. 
چهره خبرســازی که در دوره نوجوانی و زمانی 
که به ســن قانونی نرسیده بود، به ارتکاب قتل 
متهم و در نهایت حکم اعدام وی صادر شــد. 
بهنود شجاعی بعد از گذشت ۴ سال و رسیدن 

به سن قانونی در سال ۱۳۸۸ اعدام شد.

پژمان بازغی، محمدرضا غفاری، نسیم ادبی، علی 
باقری، فرهاد قائمیان، پویا نجفی، متین ستاری، 
مهبد جهان نوش، امیرعلی سیفی بازیگران این 

فیلم هستند.
روایت ناتمام سیما /    علیرضا صمدی

این ســومین فیلم بلند علیرضا صمدی است، 
کارگردان جوانی که وقتی اولین فیلم بلندش با 
نام »بی نامی« نتوانست به آن دوره از جشنواره 
راه پیدا کند اتفاقاً گله مند بود، او چند سال بعد 
»صحنه زنی« را ساخت تا در جشنواره جهانی 
فیلــم فجر حضور پیدا کند و جایزه ســیمرغ 

نقره ای بهترین کارگردانی را از آن خود کند.
او حالا در سومین قدم »روایت ناتمام سیما« را 
سینمایی کرده است. گرچه در ابتدا خبرهایی 

از حضــور مهتاب کرامتی در مقام تهیه کننده 
در این فیلم مطرح شد اما خیلی زود این خبر 
از سوی عوامل فیلم تکذیب شد و حالا به طور 
رسمی مجید رضا بالا به عنوان تهیه کننده این 
فیلم معرفی شده است، او تهیه کننده ای است 
که در هر سه فیلم علیرضا صمدی همراه او بوده 

است.
این فیلم را هم فارابی سرمایه گذاری کرده است.

شماره ده /    حمید زرگرنژاد
حمید زرگرنــژاد پس از آنکه در ســال ۹۵ با 
»ماهورا« ســینمای دفاع مقدس را آزمود، به 
سراغ یک فیلم اجتماعی رفت، حالا او مجدداً با 
»شماره ۱۰« رجوعی به سینمای جنگ داشته 
اســت، فیلمی که روایتگر قصه فرار پرماجرای 
یک اسیر ایرانی از زندان رژیم بعث عراق است و 
تهیه کنندگی اش را ابراهیم اصغری بر عهده دارد 

همان تهیه کننده ای که عمده آثار سینمایی او به 
همین سینمای دفاع مقدس معطوف می شود.

ساخت فیلم های دفاع مقدسی از وظایفی بود که 
وزیر ارشاد سال گذشته به فارابی محول کرده 
بود از ایــن جهت این نهاد در این زمینه پرکار 
بوده و این فیلم هم از آثاری است که فارابی به 

حمایت از آن پرداخته است.
در این فیلم مجید صالحی، ســیامک صفری، 
بهرنــگ علوی، احمد کاوری و... به ایفای نقش 

می پردازند.
یادگار جنوب /    پدرام پورامیری و حسین دوماری

پدرام پورامیری و حســین دوماری وقتی تنها 
۲۳ ساله شــان بود با »جانــدار« در آن دوره از 
جشنواره شگفتی ساز شدند. دو جوان کرمانی 
که توانستند با فیلمشان به چشم هیأت داوران 
بیایند و سیمرغ بهترین فیلم بخش نگاه نو را هم 

از آن خود کردند.
ایــن دو کارگردان که همواره بــا یکدیگر کار 
می کننــد و در زمینــه فیلمنامه نویســی هم 
حضوری فعال دارند جدیدترین حضورشان در 
این عرصه هم به ســریال »یاغی« برمی گردد 
که همین امسال از شبکه نمایش خانگی پخش 
شد. پیش از آن هم محمد کارت را در نگارش 

فیلمنامه »شنای پروانه« همراهی کرده بودند.
این دو امســال »یادگار جنوب« را به جشنواره 
فیلم فجر آورده اند که گفته می شــود فیلمی 
عاشقانه است. تهیه کنندگی »یادگار جنوب« را 

مجتبی رشوند بر عهده داشته است
هوک /   حسین ریگی

حسین ریگی اولین فیلم بلندش را در سال ۹۹ 
با عنوان »لیپار« ساخت، فیلمی که تاکنون به 
نمایش درنیامده است اما توانست در جشنواره 
فیلم های کودکان و نوجوانــان که بانی اصلی 
برگزاری اش فارابی است، موفق به کسب جایزه 
شود، همان موقع بود که کارش چشم مسئولان 
فارابی را گرفت و آنها را بر آن داشــت تا چند 
سال بعد در فیلم جدید او با نام »هوک« سرمایه 

گذاری کنند.
حســین ریگی خودش اصالتی سیســتان و 
بلوچســتانی دارد و همواره نگاهش در آثارش 
معطوف به همان منطقه اســت. او این بار هم 
موضوعــی از همان جا را برای ســاخت فیلم 
برگزیــده اســت و »هوک« را در سیســتان و 
بلوچســتان ساخته چون معتقد است همیشه 
در فیلم ها نسبت به این منطقه نگاه هایی چون 
فقر، قاچاق، مواد مخدر، اشرار و... وجود داشته 
و همین نگاه باعث شــده تا مردم در شهرها و 
مناطق دیگر با واقعیت سیســتان و بلوچستان 

آشنا نشوند. این فیلم مضمونی اجتماعی دارد.
کاپیتان /    محمد حمزه ای

محمد حمزه ای گاه در کســوت بازیگر ظاهر 
شده و گاه در مقام کارگردان، اما آنچه بیشتر 
پیگیرش بوده، حوزه کارگردانی بوده است، این 
را از حضورش در فیلم های کوتاه و دغدغه اش 

برای ساخت فیلم های بلند می توان دریافت.
با این حــال آخریــن حضــورش در عرصه 
کارگردانی به سال ۹۵ با فیلم »آذر« برمی گردد.

مسئولان بنیاد سینمایی فارابی که از ابتدای 
فیلم هایشــان ترجیح داده اند موضع  ساخت 
ســکوت را برگزیننــد و هیچ اطلاع رســانی 
رســمی از روند تولید این آثار نداشته باشند، 
برای »کاپیتان« هم تاکنون هیچ خبر رسمی 
منتشر نکرده اند. به نظر می رسد مسئولان این 
نهاد گمان می کنند تنها فرایند بخش رسانه ای 
حراست از اخبار پروژه هاست، در حالی که این 
روند باعث شده تا اطلاعاتی غیر رسمی از این 

فیلم ها منعکس شود.
بر اســاس اطلاعات غیررسمی »کاپیتان« به 
موضوع سلامت و تلاش کادر درمان می پردازد 
و در آن پانتــه آ پناهی ها و پژمان بازغی و... به 

ایفای نقش پرداخته اند.
آن ها مرا دوست داشتند / محمد رضا رحمانی

محمدرضا رحمانی کارگــردان پرکاری نبوده 
و برخی از پیگیران تولیدات ســینمای ایران 

احتمالاً هنوز هم او را بــا فیلم »دل خون« با 
بازی حامد بهداد به یاد می آورند. او کارگردانی 
چند فیلم مستند و داستانی دیگر را هم در این 
ســال ها در کارنامه داشته است اما »آن ها مرا 
دوست داشتند« نام تازه ترین فیلم اوست که 
سال گذشته فرآیند تولیدش را طی کرده است. 
این فیلم داســتانی اجتماعی دارد و به برخی 
معضلات جامعه همچون حاشیه نشیی هم در 

آن اشاره هایی می شود.
امیرحســین آرمــان، امیر جعفری و مهســا 
اسماعیلی به همراه نسیم ادبی، شهرام قائدی، 
هادی تســلیمی، ســیدعلی صالحــی، ایرج 
رحمانی، شــیلان مدنی و )با هنرمندی( لیلا 
بلوکات و نفس عزیزی و لیام ملکی بازیگرانی 
هستند که در این فیلم ســینمایی به ایفای 

نقش پرداخته اند.
بعد از رفتن / رضا نجاتی

از فیلم اولی های کنجکاوی برانگیز جشــنواره 
امسال به حســاب می آید. رضا نجاتی همین 
سال گذشــته بود که با ســاخت فیلم کوتاه 
»ارفــاق« حضوری پررنگ در جشــنواره های 
معتبر داشت و در میان اهالی سینمای کوتاه 

حسابی موردتوجه قرار گرفت.
نجاتی حالا اولیــن فیلم بلند خود را با عنوان 
»بعد از رفتن« کارگردانی کرده است و این از 
آن پروژه هایی است که به طور کامل در سکوت 
خبری به سرانجام رســیده و اطلاع چندانی 
درباره ترکیب عوامل و محتوای آن تا به امروز 

منتشر نشده است.
با توجه به تجربه های نجاتی در حوزه سینمای 
کوتاه احتمالاً این فیلم حال و هوایی اجتماعی 

داشته باشد.
چرا گریه نمی کنی /   علیرضا معتمدی

علیرضــا معتمــدی تــا ســال ها به عنــوان 
فیلم نامه نویــس و حتــی گاهــی بازیگر در 
پروژه های ســینمایی حضور داشت و با فیلم 
»رضا« بود که به صورت رســمی بر کرســی 

کارگردانی تکیه زد.
فیلم »رضا« که در گروه سینمایی هنروتجربه 
روی پرده رفت، به طور ویژه موردتوجه منتقدان 
قرار گرفت و نکتــه جالب آن هم ایفای نقش 
معتمدی در نقش اصلی فیلم اول خودش بود.

حالا »چرا گریه نمی کنی« عنوان دومین فیلم 
علیرضا معتمدی اســت که احتمالاً بخشی از 
منتقدان و اصحاب رســانه بــرای رونمایی از 
آن کنجکاو هســتند. تهیه کنندگی این فیلم 
را رضا محقق برعهده داشــته اســت که خود 
از چهره های شناخته شده در جریان سینمای 

هنری و مستقل ایران به حساب می آید.
»چرا گریه نمی کنی؟« داستان مردی است که 
توانایی گریه کردن را از دست داده است و باران 
کوثری، هانیه توســلی، فرشته حسینی، مانی 
حقیقی، علی مصفا، لیندا کیانی، امیرحسین 
فتحی، نهال دشتی و علیرضا معتمدی بازیگران 

این فیلم هستند.
وابل /   تورج اصلانی

تورج اصلانی تا سال ها به عنوان فیلمبردار در 
سینمای ایران مشغول به فعالیت بود و اتفاقاً 
از چهره های سرشــناس و معتبر در این حوزه 
محسوب می شد. او از مقطعی به بعد تصمیم 
به تجربه کارگردانی گرفت و فیلم هایی با حال 
و هوای خاص خود را که بیشتر بر فرم تمرکز 

داشت را به ثمر رساند.
»جینگو« و »حمال طلا« دو فیلم قبلی تورج 
اصلانی بودنــد و حالا او »وابــل« را در مقام 
کارگردان به ســرانجام رســانده است. سپهر 
سیفی تهیه کنندگی این پروژه را برعهده داشته 
اســت اما اطلاعات دیگری دربــاره این فیلم 

به صورت رسمی مخابره نشده است.
های پاور /   هادی محمدپور

دو سال پیش بود که فیلم سینمایی »منصور« 
به محوریت زندگی شهید ستاری در جشنواره 
فیلم فجر رونمایی شد و بعد از آن هم توانست 
در چرخه اکران مورد استقبال مخاطبان قرار 

بگیرد. حالا فیلم دیگری درباره شهید ستاری 
در ویترین جشنواره فجر قرار گرفته است.

هــادی محمدپور از فیلم اولی های جشــنواره 
امسال محسوب می شود که فیلم »های پاور« را 
با سرمایه گذاری و حمایت نیروی پدافند هوایی 
ارتش جمهوری اســلامی ایران به ســرانجام 

رسانده است.
اتابک نادری )شهید ستاری(، سپیده خداوردی، 
مهرداد ضیایی، ارمان جوکار، مجید پتکی، الناز 
اسماعیلی، حســین باقریان و علی رام نورایی 
)شهید بابایی( بازیگران اصلی این فیلم هستند.

محمدپور درباره این تجربه خود گفته اســت: 
این فیلم که برای اولین بار در جشنواره فیلم 
فجر به نمایش در خواهد آمد با فاصله گرفتن 
از زندگی نامه شخصیت ها و قهرمانان ملی از 
جمله شهیدان ستاری و بابایی سعی دارد نبوغ 
و دانش آنان را در عرصه عملیات های مختلف، 
در هشت سال دفاع مقدس را با برخورداری از 

رگه های طنازانه روایت کند.
هفت بهار نارنج /   فرشاد گل سفیدی

حضور پیشکسوتان در هر جایگاهی که باشد 
موجب اعتبار یک رویداد ســینمایی اســت 
و واقعــاً باید اذعان کرد کــه حضور فیلمی با 
نقش آفرینی علی نصیریــان، از اتفاقات خوب 

جشنواره چهل ویکم است.
باسابقه  فرشاد گل سفیدی مدیر فیلمبرداری 
آثار ســینمایی و تلویزیونی است که پیش تر 
برای فیلمی با عنوان »هفت« پروانه ویدئویی 
دریافــت کرده بود تا به دنیای کارگردانی وارد 
شــود اما بعدها برای درخواست تغییر پروانه 
ساخت خود به پروانه سینمایی نام فیلمش را 

هم به »هفت بهار نارنج« تغییر داد.
فیلم بنابــر خبرهایی که تاکنــون درباره اش 
منتشر شده است، حال و هوایی خانوادگی دارد 

و در منطقه تالش مقابل دوربین رفته است.
علی نصیریان، لادن مســتوفی، فرهاد آییش، 
سارا رسول زاده، هومن حاجی عبدللهی و فرج 
الله گل سفیدی لیســت بازیگران این فیلم را 

تشکیل می دهند.
بچه زرنگ /   هادی محمدیان، بهنود نکویی و 

محمدجواد جنتی
جریان انیمیشن های ســینمایی ایران بعد از 
دو تجربه »شــاهزاده روم« و »فیلشاه« با یک 
جهش همراه شــد و نمی توان در این جریان 
نقش هادی محمدیان در مقام کارگردان این 
دو پــروژه را نادیده گرفت. او با همراهی حامد 
جعفری که تهیه کننده همان دو پروژه بود در 
مجموعه هنرپویا »بچــه زرنگ« را کلید زد و 
حالا بعد از چند ســال با انیمیشن دیگری در 

ویترین جشنواره فیلم فجر حضور دارد.
البته در فرآیند رساندن فیلم به جشنواره گویا 
تغییراتی در ترکیب عوامل آن ایجاد شــده و 
هادی محمدیان از همراهی با مجموعه انصراف 
داده اســت اما مهم این است که حالا هنرپویا 
باردیگر سینمای انیمیشن را در ویترین فجر 

نمایندگی می کند.
البته این تنها انیمیشــن حاضر در جشنواره 
امســال اســت و به دلیل نبود رقیب جدی و 
نداشــتن امکان رقابت با دیگر آثار سینمایی، 
احتمالاً حضوری بی ســروصدا در جشــنواره 

امسال داشته باشد.
آه سرد /   ناهید عزیزی

ایــن یکی واقعــاً از آثار ناشــناخته حاضر در 
جشــنواره امسال اســت. فیلمی که احتمالاً 
اولین تجربه کارگردانش به حســاب می آید و 
تهیه کنندگــی آن را رضا محقق برعهده دارد. 
شاید بتوان به استناد تجربه های سینمایی رضا 
محقق که در همین جشنواره فیلم »چرا گریه 
نمی کنی« را هم در مقام تهیه کننده دارد، »آه 
سرد« را هم فیلمی با سلیقه مخاطبان خاص 
دانست که شاید بتواند مورد توجه منتقدان و 
فیلم بازهای حرفه ای تر قرار بگیرد. هیچ خبری 
درباره جزئیات این پروژه ســینمایی مخابره 

نشده است.

عکسی از ژاله صامتی در نقش »سرهنگ ثریا«
با انتشار تصویری از ژاله صامتی، نخستین 
بازیگر فیلم ســینمایی »سرهنگ ثریا« 

رسماً معرفی شد. 
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی 
فیلم، ژاله صامتی بازیگر سینما، تئاتر و 
تلویزیون با فیلم ســینمایی »سرهنگ 

ثریا« به کارگردانی لیلی عاج در چهل و 
یکمین جشنواره فیلم فجر حضور دارد و 
گفته می شود نقش »سرهنگ ثریا« را 

بازی کرده است.
»ســرهنگ ثریــا« بــه نویســندگی و 
کارگردانی لیلی عــاج و تهیه کنندگی 

جلیل شــعبانی در ماه هــای اخیر کلید 
خورده و در جشنواره رونمایی خواهد شد.

این فیلم تازه ترین محصول سازمان هنری 
رسانه ای اوج است که به حضور سازمان 
مجاهدین خلق )منافقیــن( در پادگان 

اشرف می پردازد. نر
و ه

گ 
هن

فر

همه آنچه درباره فیلم های »فجر 4۱« می دانیم

از چهره ها تا گمنام ها
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سکوت وزیر و خوشحالی »انجمن شرکت هواپیمایی«

افزایش بهای بلیط به خاطر گرانی لاستیک هواپیما!
اکبر محمودی/ سرانجام بعد از ماه ها کش و قوس 
برای افزایش درخواستی ایرلاین ها که همانا سقف 
بیش از ۳۰ درصد بوده اســت گزارش ها نشان می 
دهد که در برخی مســیرهای دور و پر تردد قیمت 
بلیط هواپیما به بیش از ۲ میلیون تومان رسیده است.

اگر چه مقامات سازمان هواپیمایی این قیمت ها را رد 
می کنند اما با کمی جستجو در برخی آژانس های 
فروش بلیط هواپیما مشخص می شود که برخی از 
ایرلاین ها هنــوز بدون هیچ ابلاغیه ای و آن هم به 
صورت دلبخواهی اقدام به افزایش قیمت ها کرده اند.

این اقدام اگر چه با واکنش برخی نهادها و ســازمان 
های دولتی مثل سازمان تعزیرات و سازمان حمایت از 
مصرف کننده همراه شده است اما هنوز هیچ اطلاعیه 
جدیدی نه از سوی سازمان هواپیمایی و وزارت راه و 
شهرسازی مبنی بر اینکه ایرلاین های متخلف حق 
فروش و پرواز هواپیماهای خود با این نرخ های جدید 
را ندارند ابلاغ نشده است.اما در تازه ترین اظهارنظرها 
می توان به صحبت هــای محمدی بخش رئیس 
ســازمان هواپیمایی کشوری اشــاره کرد که گفته 
است هیچ مجوزی برای افزایش قیمت بلیت هواپیما 
صادر نشــده اســت. این اظهار نظر نشان می دهد 
که ایرلاین ها حتی اگر جریمه ای هم شــامل حال 
آنها شود ترسی از پرداخت جریمه ندارند.غلامرضا 
صالحی رئیس شــعبه مهم و ملی سازمان تعزیرات 
حکومتی از جریمه ۱۱۹ میلیارد تومانی ۸ شرکت 
متخلــف هواپیمایی خبر داد و گفت: در پی اخبار و 
گزارش های مردمی مبنی بر افزایش خودسرانه نرخ 
فروش بلیت هواپیما، تخلف ۸ شرکت از طرف شعب 
ملی سازمان تعزیرات حکومتی محرز تشخیص داده 
شد.وی افزود: چهار شــرکت که مبادرت به ارائه و 
فروش بلیــط می کردند به مبلغ ۷۷ میلیارد تومان 
و چهار شرکت هواپیمایی هم به مبلغ ۴۲ میلیارد 
تومان جمعا به میزان یکصد و ۱۹ میلیارد تومان در 
حق صندوق دولت محکوم شدند.رئیس شعبه مهم و 
ملی سازمان تعزیرات حکومتی گفت: این ۸ شرکت 
علاوه بر میزان محکومیتی که در حق صندوق دولت 

داشتند به اعاده نرخ برابر نرخ های مصوبی که از ناحیه 
سازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان و تولید 
کنندگان داشتند مکلف شدند.این جریمه اگر چه 
هنوز مشخص نیست شامل حال کدام یک از ایرلاین 
ها شده است اما آنچه که مشخص است این است که 
این شرکت ها با این شرایط که افزایش قیمت بلیط 
هواپیما بهتر از جریمه هایی خواهد بود که سازمان 

تعزیرات حکومتی خواهد کرد.
نکته مهمی که وجود دارد این است که بعد از جریمه 
ها و ســر و صدایی که برخی نمایندگان مجلس و 
مقامات مسئول سازمان هواپیمایی داشتند هنور در 
اپلیکیشن های فروش بلیط هواپیما، بلیط مسیر تهران 
- کیش در بهمن ماه، دو میلیون و ۴۰۶ هزار تومان به 
فروش می رسد در حالیکه بر اساس نرخ نامه مصوب، 
قیمت مسیر تهران - کیش یک میلیون و ۳۵۹ هزار 
تومان بوده است. در مسیر تهران - مشهد نیز قیمت 
مصوب یک میلیون و ۱۹۱ هزار تومان بوده اســت 
کــه در حال حاضر، یک میلیون و ۳۴۰ هزار و ۲۰۰ 
تومان به فروش می رسد و در مسیر تهران - قشم نیز 
بلیط یک میلیون و ۳۳۸ هزار تومانی مصوب، در حال 

حاضر یک میلیون و ۷۱۵ هزار و ۴۰۰ تومان است.
در مسیر چابهار نیز قیمت بلیط هواپیما که طبق نرخ 
نامه مصوب ۱۳ دی ۱۴۰۰، یک میلیون و ۳۴۱ هزار 
و ۵۰۰ تومان بوده در حال حاضر، یک میلیون و ۷۷۳ 
هزار و ۵۰۰ تومان فروخته می شود.نرخ نامه جدیدی 
که در سایت انجمن شرکت های هواپیمایی بارگذاری 
شده نیز در سایر مسیرهای پرتردد نیز افزایش قیمت 

اعمال کرده است.
ایــن نرخ نامه ها در ســایت انجمن شــرکت های 
هواپیمایی نشان می دهد که مقصود اسعدی سامانی 
دبیر انجمن شرکتهای هواپیمایی در دفاع از افزایش 

قیمت بلیط هواپیما است.
مقصود اسعدی ســامانی در نشست خبری دو روز 
پیش خود با رسانه ها برآمده و با قاطعیت اعلام کرد 
که افزایش ۳۰ درصدی قیمت بلیط هواپیما قانونی 

است.

او با اشاره به اینکه از اول آذر ماه سال گذشته ایرلاین 
ها قیمت بلیت پروازهای داخلــی را داوطلبانه ۱۵ 
درصــد کاهش دادند و قرار شــد در قبال آن دولت 
یک ســری اقدامات را انجام دهد که جبران کاهش 
را داشته باشد. متاسفانه تاکنون هیچ اقدامی در بحث 
تســهیلات بانکی، ارز نیمایی، ریالی شدن عوارض 
فرودگاهی، تخفیف در هزینه هــای فرودگاهی و... 
انجام نشده اســت. وی بیان کرد: امسال ۳۹ درصد 
دســتمزد افزایش یافت و تعرفه گمرکی قطعات و 
موتور هواپیما بر اساس ارز جهانگیری بود که امسال 
به نرخ ETS یعنی حدود ۲۵ هزار تومان شده است. 
از ســوی دیگر تورم جهانی را داشته که سبب شده 
هزینه تامین قطعات را ۳۰ درصد افزایش داده است. 
سال گذشته لاستیک هواپیما ۱۲۰۰ دلار خریداری 
می شد امســال به بالای ۲۷۰۰ دلار رسیده است. 
اینها باعث شده تا هزینه ایرلاین ها افزایش یابد. وی 
می گوید: با توجه به این مســئله درخواست های 
متعددی برای افزایش نرخ داشتیم که این درخواست  
اوایل امسال در شورای عالی هواپیمایی مطرح و به 
تصویب رسید. این افزایش قیمت در ادامه در جلسه 

کارشناسی هم تصویب شد.
ســامانی در پاسخ به این پرســش مبنی بر اینکه 
درخواست ایرلاین ها برای افزایش قیمت چند درصد 

بود، گفت: طبق قانون برنامه پنجم توسعه نرخ بلیط 
آزادسازی شــده و تابع عرضه و تقاضا است، ضمن 

اینکه تخفیفات تکلیفی برداشته شده است.
دبیر انجمن شرکتهای هواپیمایی ادامه داد: بر اساس 
بررسی های صورت گرفته قیمت هر ساعت پرواز ۴۰ 
دلار بود که پیشــنهاد افزایش ۳۷ درصدی را دادیم 
که با ۳۰ درصد موافقت و این افزایش قیمت به بعد 
از پروازهای اربعین موکول شد، اما بعد از اتمام این 
پروازها، متاسفانه این اتفاق نیفتاد. خودم در شورای 
عالی هواپیمایی بودم و شــاهد تصویب این افزایش 

قیمت بود.
افزایش بهای بلیط به خاطر گرانی لاستیک هواپیما!  
ســکوت »بذرپاش« و خوشحالی »انجمن شرکت 

هواپیمایی«
این اظهارات در حالی مطرح شــده است که محمد 
محمدی بخش رئیس سازمان هواپیمایی کشوری 
می گوید: قیمت بلیط هواپیما تغییری نکرده و هیچ 
مجوزی در این خصوص صادر نشــده است، اما بر 
اساس بررسی هایی که داشتیم سه شرکت هواپیمایی 
به دلیل گران فروشــی و تخطی از نرخ نامه مصوب 
ابلاغی، به سازمان تعزیرات حکومتی معرفی شده اند.

محمدی بخش با بیان اینکه چنانچه با گران فروشی 
مواجه شــویم شــرکت هواپیمایی کشــوری را به 

سازمان تعزیرات معرفی می کنیم افزود: شرکت های 
هواپیمایی درخواست افزایش قیمت بلیط هواپیما را 

دارند که در حال بررسی است.
امــا در مقابل این اظهارات ضــد و نقیض برخی از 
نمایندگان مجلس نیز دستور به بازگشت نرخ ها به 

قبل از دی ماه را داده اند.
 ایری، سخنگوی کمیسیون عمران مجلس گفت: اگر 
شرکت های هواپیمایی تا یک هفته دیگر قیمت های 
خود را مطابق با قوانین اصلاح نکنند، اسامی آنها به 

صورت شفاف در رسانه ها اعلام می شود.
او با انتقاد از افزایش غیر قانونی بلیط هواپیما توسط 
برخی از شرکت های هواپیمایی گفت: متاسفانه علی 
رغم تذکرات متعدد در خصوص افزایش قیمت غیر 
قانونی بلیط هواپیما، مجددا شاهد ادامه این رویه غلط 
هستیم!این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه مردم از ولنگاری در قیمت بلیط هواپیما 
به شــدت ناراحت هســتند و این را هم دائما به ما 
منتقل می کنند، عنوان کرد: بارها از رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری در خصوص این وضعیت و دلایل 
نبود نظارت دقیق و عدم برخورد قاطع با متخلفان 
توضیح خواســتیم که متاسفانه پاسخگو نبود. وزیر 
جدید راه و شهرســازی حتما باید به این رویه های 
غلط جا افتاده خاتمــه دهد.ایری با تاکید بر اینکه 
سازمان تعزیرات حکومتی نیز نباید نسبت به افزایش 
قیمت های بی رویه ایرلاین ها بی تفاوت باشد؛ مردم 
به حق از این نا به ســامانی ها گلایه مند هســتند، 
بیــان کرد: اگر هزینه نگهداری و ... هواپیماها در اثر 
افزایش نرخ ارز تغییری داشته باید از مسیر قانونی 
درخواست افزایش قیمت بلیط بدهند تا در صورت 
صحت سنجی در مراجع ذی صلاح اعمال شود نه 
اینکه هر شرکت مطابق با نظر شخصی خود نسبت به 
افزایش نرخ بلیط اقدام کند. هر چند در برخی مواقع 
آژانس های فروش بلیط نیز خودســرانه قیمت ها را 
افزایش می دهند و این امر خارج تصمیمات ایرلاین ها 
اســت لذا باید شیوه نظارتی بر این مجموعه ها نیز 

اصلاح و برخوردها بازدارنده شود.

لوازم خانگی داخلی به نرخ مناسب به دست مردم برسد
رئیس کمیته صنعت مجلس گفت: برای 
جبران خلا رقابت در حــوزه لوازم خانگی 
به دلیل ممنوعیــت واردات، وزارت صمت 
باید مدل هــای جدیدی پیش بینی کند تا 
از قیمت های ناعادلانه و کمبود این کالاها 
در بازار جلوگیری شود. رضا تقی پورانوری 

در گفت وگو بــا خانه ملت  درباره وضعیت 
صنعت لوازم خانگــی، گفت: وزارت صمت 
باید برای تنظیم بازار این کالاها مدل های 
مدیریتی طراحی کنــد و در صدور پروانه  
برای تولیدکنندگان، این شاخص ها را لحاظ 
کند، متاســفانه در حال حاضر شاهد خلا 

تنظیم گری در برخی حوزه ها هســتیم به 
گونه ای که یکباره واردات ممنوع می شود و از 
آنجا که رقابت در بازار به دلیل این ممنوعیت 
از بین می رود، تولیدکنندگان داخلی رقیبی 
برای خود نمی بینند بنابراین در بحث کیفیت 

و قیمت با چالش هایی روبه رو می شویم.

دم
مر

با عنوان فارسی این همایش چه در دامنه های دیگر. اما متاسفانه 
هیچ سایتی نبود. به ناچار دنبال منابع دیگری گشتم، شاید شما هم 
مثل من فکر کنید که حتما معتبرترین منبع، ارگان برگزارکننده این 
همایش باشد. به همین دلیل به سراغ سایت معاونت زنان رئیس 
جمهور رفتم. دو کلیپ و چند مصاحبه تمام آن چیزی بود که در 

سایت پیدا کردم که در ادامه به محتوای آن ها هم می پردازم.
کلیپ اول با عنوان » بانوی تاثیرگذار کیست و چطور می تواند 

منشا اثر باشد؟«:
کلیپ با پویانمایی )همان موشن( زیبا برای رونمایی از پوستر همایش 
شروع شد، البته اولین نکته اش این بود که اگر همایش بین المللی 
اســت و به قول خود برگزار کننده همایش، ۳۰۰ مهمان خارجی 
از تمام نقاط جهان در آن شرکت کرده اند، چرا در کلیپ رونمایی 
پوستر تنها به نقشه ایران پرداخته شده است وهیچ نشانی از وسعت 
بین المللی همایش در آن هویدا نیست. در ادامه کلیپ هم همان 
سوال از چهار مهمان ایرانی پرسیده می شود. بدون هیچ زیر نویس 
و ترجمه ای. از چهار مهمانی که هر کدام به شکلی متفاوت به این 
همایش دعوت شــده اند و مشخص نیست معیار دعوت چیست. 
برای مثال یکی از آنها خود را مادر دهه هفتادی معرفی می کند، 
با احترام به جایگاه والای مادری اگر تنها دلیل دعوتش مادر بودن 
است چطور در بین تمام مادران ایرانی، قرعه به نام او درآمده. البته 
بماند که ساخت یک کلیپ برای یک همایشی بین المللی بسیاری 

استانداردهای دیگری هم دارد که بگذریم.
اما کلیپ دوم بســیار جالب تر هم می شــود، کلیپــی با عنوان 

»صحبت های جالب زنان تاثیرگذار جهان درباره زنان ایرانی«:
در این ویدئو هم شما با چند مهمان خارجی این همایش روبرو 
می شوید که انگار هیچ اسم و نشانی ندارند. نه عنوانی مشخص 
است، نام نامی و نه کشورشان، تنها چند جمله که البته بیشتر 

تعریف از زیبایی های ایران عزیزمان است تا مرتبط با تیتر و 
اسم کلیپ.. در ادامه هم شما فقط چند توئیت و مصاحبه کوتاه 
از خود خانم خزعلی در این سایت دست پیدا می کنید که به 
دستاوردهای وسیع این همایش را عنوان کرده است آن هم با 
استناد به چه چیزی نمی دانم. حالا کافیست سری بزنیم به 
حواشی این همایش تا متوجه شویم، چرا حواشی این همایش 

بسیار بزرگتر از متنی بود که در بالا اشاره شد.
مهمترین این حواشی در هفته ای که گذشت:

۱- برجسته ترین حاشیه خبرساز کنگره، حضور همسران روسای 
دولت های کشور های دیگر در کنگره بود که انتشار عکس آن ها در 
کنار همسر سید ابراهیم رئیسی بازتاب گسترده ای به همراه داشت. 
همسران روســای جمهور و نخست وزیر ارمنستان، بورکینافاسو، 
قرقیزستان، صربستان، همسر رئیس جمهور اسبق گینه، همسر 
رئیس جمهور اسبق نیجر، فرستاده ویژه بانوی اول جمهوری فدرال 
نیجریه، بانوی اول ســابق سریلانکا و همسر رئیس حزب حاکم، 
فرستاده ویژه رئیس جمهور سوریه، رئیس شورای مرکزی اتحادیه 
زنان ترکمنستان در کنگره حضور داشتند. این در شرایطی که حتی 
همسر سران یک کشور عربی حاضر در منطقه در کنگره حضور 

نداشت. )حتی همسر بشار اسد نیامده بود!(
۲- انتشار ویدئویی از شخصی به نام »مایا صباغ« یکی از حوادث 
پرحاشیه کنگره بود. بیش از آن که حضور این مدلینگ ۲۵ ساله و 
نام آشنای لبنانی اهمیت داشته باشد، این چگونگی حضور او بود که 
خبرساز شد. صباغ در ویدئویی، بدون حجاب در یک رستوران در 
تهران دیده می شد که موسیقی زنده هم در حال اجرا بود. حضور 
بدون حجاب این فعال فضای مجازی در ســطحی گسترده مورد 
توجه کاربران قرار گرفت و بازتاب گسترده ای داشت. )البته گروهی 
حضور ایشان را در ایران بی ارتباط با همایش اعلام کردند و آن را 

فقط حضوری تفریحی و شخصی برشمردند.(
۳- محرمانه بودن اســامی داوران هم از نکات بســیار عجیب و 
شگفتی های این کنگره بود. فاطمه حقیرالسادات دبیر علمی کنگره 
بین المللی بانوان در این ارتباط گفته بود، اسامی داوران برای دو سال 

محرمانه باقی خواهد ماند. که البته زمانی این موضوع عجیب می شود 
که همایش بین المللی باشد.

۴- مبلــغ ۲۰ هزار یورو )حدود یک میلیارد تومان( به همراه یک 
گواهی از طرف کمیسیون ملی یونسکو به هر یک از برندگان این 
کنگره اعطا شد. برندگان این کنگره هفت نفر بودند. که شما در هیچ 

منبع رسمی برندگان و ولایل انتخاب آن ها را پیدا نمی کنید.
۵- تعلق گرفتن یکی از جوایز کنگره به یکی از آقازاده های داخلی 
نیز با بازتاب گسترده ای به همراه شد. جایزه دوم کنگره به »سوده 
غفوری فرد« دختر حسن غفوری فرد نماینده پیشین مجلس، عضو 
سابق شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی و رئیس هیات بازرسی و 

نظارت شورای عالی انقلاب فرهنگی رسید.
۶- دادن جایزه جوایز به اشخاص فاقد رزومه نیز بسیار جنجالی 
شد. شخصی روسی به نام »کازان سوا النا« یکی از برندگان کنگره 
بین المللی بانوان تاثیرگذار بود. نکته عجیب انتخاب این شخص، 
عدم اشاره به چرایی تاثیرگذار بودن این فرد بود. تنها اطلاعات در 
ارتباط سوا النا، موزیسین، فعال اجتماعی، مجسمه ساز و دکترای 
بیولوژی داشتن معرفی شد، ولی طنز ماجرا این است که این 
شخص خود را عکاس و خبرنگار معرفی می کند. علاوه بر این 
شخص روســی، »ماریا بئاتریس یونس« که به عنوان »بانوی 
تاثیرگذار آرژانتین« انتخاب شــد، دیگر شخصی بود که هیچ 

رزومه ای از او در اینترنت وجود نداشت.
۷- عجیب تر این که جوایز به برخی افراد هم رسید که حتی خود 
نیز باور نداشتند. برای نمونه »پن آبه شیامی« که یک تاجر چینی 
است، یکی از منتخبان بود که به گفته خودش از دریافت جایزه 

بسیار تعجب کرده است.
۸- بانوی اول خطاب شدن جمیله علم الهدی، همسر سید ابراهیم 
رئیســی، رئیس  جمهور ایران و رد این عنوان از سوی او، دیگر 
حاشیه قابل توجهی بود که بازتاب گسترده ای به همراه داشت. 
حالا چرا این همایش آنقدر مورد نقد قرار گرفت دلایل مهمتر 
دیگری هم دارد. بیایید قبول کنیم حتی اگر ما بخواهیم به طور 
نمایشی برای جلب توجه و نگاه های دنیا کاری انجام دهیم نیاز به 

سواد و ابزارش داریم. مگر می شود ادعای برگزاری یک همایش 
بین المللی کرد و فقط جایزه های آن را در مقیاس جهانی در نظر 
گرفت. حتی اگر برگزاری این همایش فقط در مقابله با هجمه های 
اخیر غرب بر روی مسئله زنان در ایران هم بود باید بدانیم دفاع 
ضعیف خودش امتیاز به دشمن است. وانگهی شاید مهم ترین 
مسئله ای که باعث آتش این انتقادها شد موضوعی است که کمتر 
به آن پرداخته شــد. اگر این روزها به توئیتر خانم خزعلی نگاه 
کوتاهی داشته باشید حجم خشم تولید شده در کامنت ها عجیب 
است البته عجیب نه از باب چرایی که دلیلش واضح است بلکه از 

بحث ارقامی که به چشم این عزیزان نمی آید.
باید بگویم خانم خزعلی عزیز، معاون زنان ریاست جمهوری شما 
در حال حاضر مسئول مستقیم پاسخگویی به مشکلات زنان این 
سرزمینی، زنانی که خواستار داشتن جایگاه سیاسی و اجتماعی 
برابرند، زنانی که سال هاست منتظر لایحه حمایت از حقوقشان 
در مجلســند، زنانی که در مشهد برای دیدن بازی ملی پوشان 
به استادیوم رفتند، راه شان ندادند و تنها اسپری فلفل نصیبشان 
شد و هنوز شما جواب درخوری به آن ها نداده اید. زنانی که هنوز 
برای دیدن فوتبال حســرت می کشند و جواب شما فقط آماده 
نبودن زیرساخت است. زنانی که بارها و بارها بخاطر پوشش هایی 
پوشیده تر از مهمان های بین المللی شما، تحقیر شدن، توهین 
شنیده اند و آسیب دیده اند. و بدتر از آن که پاسختان این بود که 
نمی توان از زنان خارجی انتظار داشت مقررات پوششی ایران را 
رعایت کنند. باید خدمتتان عرض کنم که قوانین هر کشوری برای 
تمام کسانی که در پهنه سرزمینی آن کشور حضور دارند الزامی 
می باشد مگر ما برای همین حق ویژه خارجی ها سال ۵۷ انقلاب 

نکردیم. حالا شما برای آن ها حق ویژه قائل می شوید.
خانم خزعلی شــاید همایش شــما هزار و یک مشکل داشت اما 
باورکنید، این میزان حجم انتقاد تنها برای مشکلات همایشی نه در 
حد جهانی که در حد اســتانی هم، نبود بلکه برای این بود که زن 
ایرانی حس کرد شما چشمتان را روی آن بسته اید و به جای اینکه 

مطالباتش را پاسخ دهید، دارید صورت مسئله را پاک می کنید.

ما درون را بنگریم و حال را...
ادامه از صفحه اول

یادداشت 
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511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه یک 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۳۰۰۰۸۳۲ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک مشـهد ناحیـه یـک تصرفـات مالکانـه 
بلامعـارض متقاضـی  آقـای احمـد پرآورفـر  فرزنـد حمـد الـه بـه شـماره 
شناسـنامه ۲۰۴ صادره از مشـهد نسـبت به سـه دانگ از ششـدانگ اعیان 
یـک بـاب منـزل مسـکونی بـه مسـاحت ۶۹/۴۵ متـر مربـع پـلاک ۱۲۴  
فرعـی از ۵  اصلـی واقـع در بخش ۹ خریداری از مالک رسـمی  ، که عرصه 
آن متعلـق بـه موقوفـه گوهرشـاد آغـا و اعیـان متعلـق به متقاضـی محرز 
گردیـده اسـت. لـذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 
۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند از تاریخ انتشـار اولین 

آگهـی بـه مـدت دو ماه اعتـراض خود را به این اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را 
بـه مراجـع قضایی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صورت انقضـای مدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد 
شـد. م.الـف۳۷۵ تاریخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۱/۸. تاریخ انتشـار نوبت 

۱۴۰۱/۱۱/۲۳ دوم: 
علی فضلی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه یک مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه یک 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۳۰۰۰۸۳۳ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 

در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک مشـهد ناحیـه یـک تصرفـات مالکانـه 
بلامعـارض متقاضـی خانـم فریـده ماجونـی طرقـی فرزند غلامحسـین به 
شـماره شناسـنامه ۲۴۲۱ صادره از مشهد نسـبت به سه دانگ از ششدانگ 
اعیـان یک باب منزل مسـکونی به مسـاحت ۶۹/۴۵ متر مربـع پلاک ۱۲۴  
فرعـی از ۵  اصلـی واقـع در بخش ۹ خریداری از مالک رسـمی  ، که عرصه 
آن متعلـق بـه موقوفـه گوهرشـاد آغـا و اعیـان متعلـق به متقاضـی محرز 
گردیـده اسـت. لـذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 
۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند از تاریخ انتشـار اولین 
آگهـی بـه مـدت دو ماه اعتـراض خود را به این اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را 
بـه مراجـع قضایی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صورت انقضـای مدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد 
شـد. م.الـف۳۷۳ تاریخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۱/۸. تاریخ انتشـار نوبت 

دوم: ۱۴۰۱/۱۱/۲۳
علی فضلی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه یک مشهد

کمبود انرژی اشتغال را نشانه گرفته است
کسری گاز و قطع مکرر برق صنایع موجب 
شــده تا بســیاری از خطوط تولیدی در 
کارخانه های تولیدی خراسان رضوی به ویژه 
صنعت فولاد و سیمان به خاموشی سوق 
پیدا کند. کمبود انرژی در حالی فعالیت 
صنایع را به تعطیلی کشانده که صاحبان 
واحدهای تولیدی هــم چنان مجبور به 
پرداخت دستمزدهای کارگران بوده و لذا 
به واسطه کاهش توان تولید معتقدند که از 
این بابت متضرر شده و به ناچار باید دست 
به تعدیل نیرو بزنند. این تولیدکنندگان با 
اشاره به اینکه کسری انرژی زیان سنگینی 
به مشاغل ایران وارد کرده است معتقدند 
کمبود انرژی در ایران در وضعیت هشدار 
قرارگرفتــه و چنان که بــرای آن چاره ای 
اندیشیده نشــود، می تواند سرآغاز بحران 
انرژی و بیکاری در کشــور باشد. این در 
حالی اســت که برخی مسئولان تأمین 
انرژی از خورشــید و باد و یا خرید دیزل 
ژنراتورها را به عنــوان راهکارهای جبران 
انرژی می دانند درحالی کــه بنا بر اظهار 
کارشناسان و هم چنین نظر تولیدکنندگان 
این طرح های زمان دار با هزینه های هنگفت 
حکم نوشدارو پس از مرگ سهراب را برای 

صنایع دارد به همراه دارد.
شرایط نامساعد تولیدکنندگان

طبق قانــون مســئول تأمیــن و تهیه 
زیرساخت های تولیدی به ویژه در مناطق 
صنعتی مانند شهرک های صنعتی بر عهده 
دولت است اما متأسفانه دولت درصدد است 
تا از زیر این مسئولیت شانه خالی کرده و 
بخشی از وظایف را بر دوش تولیدکننده ها 
بیندازد از همین رو در طی یکی دو سال 
گذشته خرید ژنراتورهای دیزل را به بخش 
خصوصی توصیه می کند. عضو هیئت مدیره 
نوردکاران فولاد ایران در گفت وگو با بازار 
اظهار می کند: متأسفانه قطعی های برق در 
تابستان خسارت های چشمگیری به این 
صنایع وارد کرد و این در حالی اســت که 
شــرکت برق هیچ گونه خسارتی را نیز در 
این خصوص متقبل نشد و حتی واحدهای 
فولادی که هرکدام دارای اندکی بدهکاری 

بودند برق قطع آن ها را نیز قطع کردد.
ســید احمد رضوی با بیــان اینکه حالا 
خاموشی ها به فصل زمستان نیز سرایت 
کرده و گاز را در همین دو هفته گذشــته 
به طور کامل قطع کردند می افزاید: قطع 
برق و گاز موجب می شود تا بازارهای هدف 
صادراتی،تعهدات بلند صادراتی و تعهدات 
داخلی به پروژه ها فولادسازان به موقع انجام 

نشود و همچنین عدم عرضه در بورس یکی 
دیگر از مشکلات ناشی از قطعی برق بود 

که گران شدن فولاد را رقم زد.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شــرکت 
مجتمع فولاد نیک صدرا توس با اشاره به 
اینکه برق در صنعــت فولاد حدوداً ۱۰ تا 
۱۲درصد هزینه تولید را تشکیل می دهد 
و حامل های انرژی هــم حدود ۱۰ تا ۱۵ 
درصد دیگر بر این هزینه می افزاید یادآور 
می شود: به عبارتی هزینه تمام شده برای 
واحدهای نوردی۲۵درصد شــامل انرژی 
است. وی با اشاره به توصیه های دولتمردان 
برای خرید و نصــب دیزل ژنراتورها برای 
صنایــع به بازار می گویــد: وظیفه تأمین 
زیرســاخت های تولید مانند تامین برق 
بر عهــده دولت اســت و در صورتی هم 
تولیدکننده و بخــش خصوصی بخواهد 
وارد این موضوع شــود بــرای تامین برق 
هر یک از واحدهای تولیدی فولادی نیاز 
به ۶۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری است. 

وی عنوان می کند: برفرض که تولیدکننده 
به خریــد و هزینه کرد دیزل ژنراتور اقدام 
کند اما دولت سوخت گازوئیل در اختیار 
تولیدکننده نمی گــذارد همان طور که در 
حال حاضر از توزیع و اختصاص نفت گاز 
جلوگیری می کند و سهمیه درخواستی 
به میــزان ۱۰ هزار لیتــر گازوئیل برای 
گرم نگاه داشتن کوره ها را به هزار لیتر در 
زمستان امسال تقلیل داد که از دریافت این 
مقدار صرف نظر کردیم. عضو هیئت مدیره 
نوردکاران فولاد ایران با اشــاره به این که 
کمبود انرژی اشتغال افزون بر ۶۵ هزار نفر 
در این صنعت را نشانه گرفته است اظهار 
کرد: متأسفانه شرایط برای تولیدکنندگان 
در صنعت فولاد و سیمان و حتی صنایع 

کوچک بسیار نامساعد و بحرانی است.

نقشه های مدیران
صنایع خراســان رضوی با بحران جدی 
برق و گاز مواجه اســت و بنا بر اظهارات 
تولیدکننده رفع این مشکل فوریت دارد.

این در حالی است که مدیرعامل شرکت 
شــهرک های صنعتی خراسان رضوی در 
پاسخ به سؤال خبرنگار ما مبنی بر اینکه 
آیا راه حلی برای تأمین انرژی هست یا خیر 
می گوید: به منظور تأمیــن برق موردنیاز 
واحدهای صنعتی مستقر در شهرک ها و 
نواحی صنعتی، شهرک انرژی با بهره گیری 
از انرژی ای تجدید پذیر بادی و خورشیدی 

در این استان ایجاد می شود.
جعفر فرشــچی اظهار می کنــد: یکی از 
برنامه های ســازمان صنایع کوچک ایجاد 
شــهرک انرژی و بهره گیــری از ظرفیت 
بادی و خورشیدی برای تولید برق موردنیاز 
است که مطالعات ایجاد این شهرک برای 
تأمین برق موردنیاز صنایع از سوی شرکت 
شــهرک های صنعتی خراســان رضوی 

در حال انجام اســت. وی اظهار می کند: 
سیاســت شرکت شــهرک های صنعتی 
خراســان رضوی حفظ وضعیت موجود 
واحدهای صنعتی و بررســی مشــکلات 
احتمالی آن ها اســت، بدین منظور حتی 
مدیران و متصدیان این شرکت در واحدها 
حضور می یابند و از نزدیک مشکلات آن ها 
را بررسی می کنند تا مانع از تعطیلی واحدها 
شوند. وی با اشاره به تفاهم سه جانبه بین 
شرکت شهرک های صنعتی، برق منطقه ای 
و سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان 
رضوی در خصوص تأمین برق شهرک های 
صنعتی ابراز می کند: هرچند هر سه نهاد 
بــرای تأمین برق وارد عمل شــده اند اما 
هزینه های این پروژه بسیار بالا است اما در 
تلاش هستیم تا سال آینده تفاهم نامه مزبور 

به نتیجه برسد.
آیا ذخیره سازی انرژی امکان پذیر است؟

به گزارش خبرنگار بازار؛ در فصل تابستان 
کشــور کمبودی برای امیــن گاز ندارد 
لذا مدیرعامل شــرکت ملی گاز خراسان 
رضوی چندی پیش به عنوان راهکار برای 
جلوگیری از تعطیلی صنایع پیشنهاد داد 
تا آن ها گاز را در تابستان برای مصرف در 

تابستان ذخیره سازی کنند.
ذخیره ســازی گاز در تابستان در حالی از 
طرف مسئولان شرکت گاز مطرح می شود 
که رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
خراسان رضوی درباره آن می گوید: مشکل 
اصلی این اســت که در تابســتان نیز گاز 
زیــادی در اختیار صنایع فــولادی قرار 
نمی گیرد و درواقع در تابستان هم مشکل 

کمبود گاز برای صنایع وجود دارد.
احمدرضا صفار طبســی اظهار می کند: 
درواقع پالایشگاه خانگیران باید در تابستان 
مازاد تولید گاز خــود را ذخیره کرده و آن 
را برای زمستان نگه دارد که این کار انجام 
می شود، اما اگر قرار باشد این ذخیره سازی 
صرف صنایع فولادی شود، از حجم ذخایر 
به شدت کاسته می شود. وی معتقد است 
تــا زمانی که در فرآیند تولید گاز و در این 
بخش، سرمایه گذاری بزرگی انجام نگیرد، 
مشکل کمبود گاز حل نمی شود. مشکل 
کمبود گاز برای صنایع بــزرگ در حالی 
اشــتغال و تولید را نشانه گرفته است که 
پیش از این استاندار خراسان رضوی وعده 
داده بود ذخیره سازی گاز در مخازن طبیعی، 
اکتشافات و حفر چاه های جدید گازی در 
اولویت این استان قرارگرفته است و انتقال 
گاز طبیعی خام از ترکمنستان به خراسان 
رضوی در دســتور کار است. یعقوب علی 
نظری با اشــاره به اینکه کشور با ۱۵ هزار 
مگاوات کمبود تولید برق مواجه اســت و 
زمان زیادی لازم است تا بتوان این کمبود 
را جبران کرد اظهار کرد: زمانی که فشار گاز 
هم کم می شود، کمبودها در ابتدا از شمال 
شــرق کشــور بروز و ظهور پیدا می کند. 
استاندار خراسان رضوی درحالی که بارها این 
موضوع را متذکر شده است که با توجه به 
کمبودهای موجود در زیرساخت های استان 
نمی توان صنایع را تعطیل کرد، لازم است 
صاحبان صنایع برای تأمین انرژی موردنیاز 
خود راهکارهای جدیدی اتخاذ کنند. هم 
چنان گاز و برق قطع شده و دست صنایع را 

زیر سنگ مشکلات گذاشته است!

مشهد میزبان جشنواره فیلم فجر از ۱۷ بهمن ماه 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان 
رضوی گفــت: همزمان با چهل و یکمین 
جشنواره بین المللی فیلم فجر، سینماهای 
مشهد از ۱۷ تا ۲۳ بهمن ماه میزبان اکران 
عمومی فیلمهای منتخب این جشــنواره 
هستند. محمد حسین زاده افزود: امسال 

مشهد بیستمین دوره از میزبانی خود در 
جشــنواره بین المللی فیلم فجر را همراه 
با جشــن های چهل و چهارمین سالروز 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی برگزار 
می کند و طبق روال گذشــته این فیلمها 
در ســینماهای داوطلب بــه نمایش در 

می آید. وی اظهار داشــت: نگرش عدالت 
فرهنگی و رویکرد گسترش  دسترس پذیری 
و بهره مندی حداکثــری مخاطبان از این 
رویداد بزرگ، ویژگی این دوره از جشنواره 
فیلم فجر اســت که پیش تر وعده   آن به 

استانها داده شده بود.

لطفا رو راست آمار بدهید
هنگامه طاهری رســتمی / آمار اشتغال خراسان رضوی در 
حالی توسط استاندار مورد اغراق واقع می شود که صنایع استان 

مکررا در حال تعدیل نیرو است .
شــرایط اقتصادی همچون تورم ، کاهش قدرت خرید مردم و 
کمبود سوخت مورد نیاز صنایع،مدتی است زنگ خطر اخراج و 
تعدیل نیروهای شاغل در صنایع استان را به صدا در آورده  ، با 
این حال اســتاندار با انتقاد از آمار سامانه رصد که نشان دهنده 
کاهش آمار اشــتغال خراسان رضوی است سعی در توجیه آمار 
نزولی اشتغال در استان دارد و همچنان بر بهبود آن تاکید می 
کند! چرا که به گفته او آمار اشتغال در استان در مقایسه با آمار 

کشوری افزایش داشته!
حال آنکه سید صولت مرتضوی شهردار اسبق مشهد و وزیر کار، 
تعاون و رفاه اجتماعی فعلی نیز با توجه به اشــراف به  شرایط 
اجتماعی،فرهنگی و اقتصادی شــهر، میزان تحقق اشتغال در 
خراســان رضوی را دور از انتظار و کمتر از تعهد ســالانه عنوان 

کرده است.
با این حال تعدیــل نیرو در صنایع گویای وضعیت بد کارگران 
در ماه های پایانی سال است. چنانکه معاون روابط کارِ اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان به بیش از ۱۳ هزار نیروی کار 
تعدیل شــده  طی ۹ماه گذشته اشاره می کند که بخش قابل 

توجهی از آنها مربوط به صنایع است.
درحالیکه به گفته وی این آمار در مدت مشــابه سال گذشته 

حدود ۱۱ هزار نفر بوده است.
اگر چه باید شــرایط اشتغال اســتان با توجه به کاهش کرونا ، 
رونق گرفتن ورود زائران ،بهبود بیابد اما متاسفانه کاهش قدرت 
خرید مردم شرایط را به ســمت بهبود وضعیت اشتغال نبرده 

است .
در همین خصوص مرادی دبیر اجرایی انجمن صنایع خراسان 
رضوی، دیماه هشدار داد که  کاهش توان و قدرت خرید مردم 
بــه کارخانه ها هم منتقل می شــود و محصولات آنها به فروش 

نمی رسد.
وی همان موقع تصریح کرد:زمانی که واحدهای تولیدی نتوانند 
مواد اولیه خود را تهیه کنند، فروش هم نداشــته  و نمی توانند 
حقوق پرسنل را پرداخت کنند لذا ناگزیر می شوند پرسنل خود 
را تعدیــل کرده و با کاهش پرداختی ها، خود را حفظ کنند تا 
در آینده از طریق فروش محصولات یا صادرات، گره گشــایی 

ایجاد شود.
در این بین عدم امنیت شــغلی با تحمیل  قراداد های موقت و 
ســفید امضا توسط کارفرمایان ، شرایط کاری را به شدت برای 

کارگران که بعضا بیمه هم نیستند متزلزل کرده است.
اگرچه در موردحمایت از کارگران قوانین زیادی وضع شده است 
اما ضعف در اجرای آن ها مشــهود و عینی است زیرا درحالی که 
در مــاده ۱۰ قانون کار، به صراحت بــه ویژگی های قرارداد کار 
اشاره  شده است اما کارفرمایان به طوری صوری آن ها را رعایت 

می کنند و در عمل به آن ها پای بند نیستند .
این شرایط بیکاری با در نظر گرفتن اینکه شهر مشهد در کنار 
شــهرهایی مثل تهران، اصفهان، تبریز و کــرج، از گران ترین 
شهرهای کشور است، نشان می دهد  زندگی در این شهر حتی 
با حقوق وزارت کاری نیز  دشوار است چه برسد به اینکه بیکار 

باشی.
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درگاه پرداخت امن

کند می  تعطیل  را  خود  مجازی  واقعیت  پلتفرم  مایکروسافت 
مایکروســافت تصمیــم دارد پــروژه های 
بلندپروازانــه خــود را محدودتــر کند. این 
شــرکت در یک پســت وبلاگی اعلام کرد 
پلتفرم واقعیت مجازی اجتماعی خود به نام 

AltspaceVR را تعطیل می کند.

به گزارش انگجت، مایکروســافت در ســال 
۲۰۱۷ میلادی این شرکت را خریده بود.

این غول فناوری دلیل تصمیم خود را تمایل 
بــه تمرکــز روی Mesh) پلتفرم ترکیبی 
واقعیتی شرکت( اعلام کرده است. این پروژه 

در ۲۰۲۱ میلادی اعلام شد.
در بیانیه مایکروسافت آمده است: ما مشتاق 
آینده هستیم از جمله راه اندازی مایکروسافت 

Mesh که پلتفرمی نوین برای برقراری ارتباط 

و همکاری اســت که با فعال کردن مکان های 
کاری در سراسر جهان آغاز به کار می کند. 

اخبار تعطیل شدن این پلتفرم درحالی منتشر 
می شــود که چندی قبل مایکروسافت اعلام 
کرد حدود ۱۰ هزار کارمند را تا پایان ماه مارس 

اخراج می کند.
بــه نوشــته وب ســایت »ویندوز ســنترال« 
 Altspace مایکروسافت تصمیم دارد تمام تیم
VR را بــه عنوان بخشــی از ســازمان حذف 

کند. بلومبرگ نیز در گزارشــی اشــاره کرده 
مایکروسافت تعداد کارمندان تیم »هولولنز« را 

کاهش داده است.

فناوری

یک محلول مغناطیسی جدید قادر است مواد شیمیایی سمی 
پایدار را ظرف تنها چند ثانیه از آب حذف کند.

به گزارش نیو اطلس، دانشــمندان استرالیایی یک روش جدید 
و جذاب برای حذف مواد شــیمیایی ســمی پایدار از آب ابداع 
کرده اند. آنها یک محلول مغناطیسی ساخته اند که با افزودن به 
آب آلوده، آلاینده ها را تحت تاثیر قرار می دهد و آنها را مغناطیسی 
می کند، بنابراین به راحتی می توان آنها را جذب و از آب جدا کرد.

مواد پرِ-فلوئوروآلکیــل و پلُی-فلوئوروآلکیل)PFAS( گروهی از 
مواد شیمیایی هستند که از دهه ۱۹۵۰ میلادی به دلیل خواص 
دفع آب و روغن در سراســر جهان مورد استفاده قرار گرفته اند. 
بــا این حال، اخیراً مواد شــیمیایی PFAS با تعــداد زیادی از 
مشکلات سلامتی از جمله افزایش خطر ابتلا به دیابت و سرطان 
کبد مرتبط شده اند. بدتر از 
آن، یــک پژوهــش جدید 
نشــان داده است که سطح 
آنهــا در آب بــاران تقریباً 
در همــه جــای زمیــن از 
سلامتی  دستورالعمل های 
EPA فراتر رفته اســت و 

محدود کردن و تجزیه این 
مولکول های پایدار بسیار سخت است. به همین دلیل به آنها لقب 
»مواد شیمیایی همیشگی« را داده اند. اکنون پژوهشگران دانشگاه 
کوئینزلند استرالیا روشی را توسعه داده اند که می تواند به حذف 
مواد شــیمیایی PFAS از آب کمک کند. این گروه، محلولی به 
نام جاذب پلیمری فلوئوردار مغناطیســی را طراحی کرده است 
کــه وقتی به آب آلوده اضافه می شــود، مولکول های PFAS را 
می پوشاند. این کار، آنها را مغناطیسی می کند، بنابراین استفاده 
از آهنربــا برای جذب آلاینده ها و جدا کردن آنها از آب، فرآیندی 
است که به سادگی قابل انجام است. پژوهشگران در آزمایش هایی 
روی نمونه های کوچک آب مملو از PFAS دریافتند که این روش 
می تواند بیش از ۹۵ درصد از مولکول های PFAS از جمله بیش از 
۹۹ درصد از GenX - یک ماده شیمیایی خاص مشکل ساز - را 
در عرض ۳۰ ثانیه حذف کند. گروه های زیادی روش هایی را برای 
تجزیه PFAS بررسی کرده اند که معمولاً شامل کاتالیزورهایی 
است که توسط نور فرابنفش یا گرما تحریک می شوند. برخی دیگر 
از هیدروژن یا آب فوق بحرانی استفاده کرده اند. آب فوق بحرانی 
یا به طور کلی سیال فوق بحرانی)supercritical fluid( به هر 
ماده ای که بالاتر از فشار و دمای خود در نقطه بحرانی باشد، اطلاق 
می شود. جایی که فازهای گاز و مایع از یکدیگر متمایز نیستند. 
این گونه از ســیالات می توانند همچــون گازها بینابین جامدات 

پراکنده شوند یا به مانند مایعات، مواد را در خود حل کنند.

حذف »مواد شیمیایی همیشگی« از آب با یک 
محلول مغناطیسی


